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editorial

E l nomenament d’Arturo Sosa, nou P. General del Jesuïtes, 
no és novedós simplement perquè és  el primer general 
sud-americà, és a dir no europeu, malgrat vingui prece-
dit per altres 3 generals que procedien d’Àsia (Japó, 

Corea, Líban). Aquests últims eren d’origen europeu, encara 
que amb llargs anys d’inculturació a Àsia. Sosa és ja iberoa-
mericà natiu, i com el Papa Francesc, amb formació i vivèn-
cies originàries de la perifèria cristiana. Això és ja un reconei-
xement al subcontinent on resideix la meitat de catòlics del 
món. I alhora es pot entendre com  un avís per a Europa: si 
no ens obrim al que Amèrica Llatina i Àsia representen: (la 
teologia de l’alliberament i la convivència i col·laboració amb 
les altres religions de la terra), el cristianisme europeu que-
darà reduït a petits grups conservadors, fonamentalistes i 
agressius. Europa serà, més que mai, el  geriàtric del clergat 
catòlic mundial! 

Si més enllà de l’origen atenem a les qualitats concretes de la 
persona, Arturo Sosa és doctor en ciències polítiques i és un 
home dialogant. Potser això ens indica que el nostre cristia-
nisme no ha de reduir-se a la pietat personal, sinó que ha de 
treballar per la configuració de la societat en fraternitat i igual-
tat i per les relacions humanes no només a nivells personals 
sinó a nivell estructural. I tot això ho hem de fer de manera 
dialogant, però amb un diàleg, no avantatgista, sinó entaulat 
des de la plena igualtat entre tots.

Finalment, el nomenament d’Arturo Sosa pot significar un 
gest d’audàcia per part de la Companyia. Un company de 
comunitat que l’havia conegut abans, encara que de manera 
fugaç (l’amic JI. Gz Faus) em deia que, entre tots els noms que 
sonaven a la Congregació General, Arturo era el seu “candidat 
impossible”. Per una vegada l’impossible es va tornar real.

Ell ja ha reconegut que té les coses molt difícils. Ara es tracta 
doncs que l’ajudem entre tots.

Tres pisTes que 
poden ajudar  
a enTendre el senTiT  
del nomenament  
del nou P. General  
de la ComPanyia  
de Jesús
JoseP m. GisPert, sJ
Consiliari 
promoció 1952
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estem segurs que la seva implicació en les 
associacions ens ajudarà a afrontar els nous temps  
i nous reptes que tant ens il·lusionen, i li donem  
la més cordial benvinguda. 

H ace pocos días, en esta misma iglesia del Gesù, 
donde reposan los restos de San Ignacio y de Pedro 
Arrupe, el P. Bruno Cadorè nos invitó a tener la 
audacia de lo improbable como actitud propia de 

las personas que buscan testimoniar su fe en la compleja 
actualidad de la humanidad. Nos instaba a dejar atrás el 
miedo y a remar mar dentro como actitud necesaria para 
ser al mismo tiempo creativos y fieles durante la 
Congregación General.

Ciertamente, la audacia que necesitamos para ser servi-
dores de la misión de Cristo Jesús sólo puede brotar de 
la fe. Por eso nuestra mirada se dirige en primer lugar a 
Dios, porque uno solo es vuestro Padre, el del cielo, como 
nos recuerda el texto del Evangelio que acabamos de escu-

El veneçolà Arturo Sosa Abascal  
va ser nomenat el passat 15 d’octubre, a 
Roma, nou superior general de la Companyia 
de Jesús. Nascut a Caracas el 1948., 
des del 2014 era conseller del pare general i 
delegat per a les cases i obres interprovincials 
de la Companyia de Jesús. És llicenciat en 
Filosofia per la universitat catòlica Andrés Bell 
i doctor de Ciències Polítiques per la 
Universitat Central de Veneçuela.

Arturo Sosa, Sj

Primera Homilía
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opresión. Pensar para no dejar de proponer las 
preguntas pertinentes a la teología y profundizar 
la comprensión de la fe, que pedimos al Señor 
aumente en nosotros.

No estamos solos. Como compañeros de Jesús 
queremos también nosotros seguir el camino de 
la encarnación, hacernos semejantes a los seres 
humanos que sufren las consecuencias de la 
injusticia. La Compañía de Jesús podrá desarro-
llarse en colaboración con otros, sólo si se vuel-
ve mínima Compañía colaboradora. Atención a 
las trampas del lenguaje. Queremos aumentar 
la colaboración, no solo buscar a otros para que 
colaboren con nosotros, con nuestras obras, por-
que no queremos perder el prestigio de la posi-
ción de quien tiene última palabra. Queremos 
colaborar generosamente con otros, dentro y 
fuera de la Iglesia, con la conciencia que surge 
de la experiencia de Dios, de estar llamados a la 
misión de Cristo, que no nos pertenece en exclu-
sividad, sino que compartimos con muchos 
hombres y mujeres consagrados al servicio de 
los demás.

char. Y como nos recuerda la Formula Instituti 
en el n.1: “Procure (el jesuita), mientras viviere, 
tener ante los ojos siempre primero a Dios, y 
luego el modo de ser de su Instituto”. Más aún, 
queremos poner todo nuestro corazón en sin-
tonía con el Padre Misericordioso, con el Dios 
que es solo Amor, el Principio y Fundamento 
nuestro. El corazón de cada uno de nosotros y 
también el corazón del cuerpo de la Compañía.

Si nuestra fe es como la de María, madre de 
Jesús y madre de la Compañía de Jesús, nuestra 
audacia puede ir aún más allá y buscar no solo 
lo improbable, sino lo imposible, porqué para 
Dios nada es imposible, como proclama el 
arcángel Gabriel en la escena de la Anunciación 
(Lc 1,37). Es la misma fe de Santa Teresa de 
Ávila o Santa Teresa de Jesús, cuya memoria 
celebramos hoy. Ella también, sin miedo, con-
fió en el Señor para emprender lo improbable 
y lo imposible.

Pidamos, pues, al Señor esta fe, para que poda-
mos hacer nuestras, como Compañía de Jesús, 
las palabras de María al responder a la extraor-
dinaria llamada recibida: he aquí la sierva del 
Señor, hágase en mí según tu palabra. Como 
Ignacio y los primeros compañeros, como tan-
tos hermanos nuestros que han militado y mili-
tan bajo el estandarte de la cruz, sirviendo sólo 
al Señor y a su Iglesia, queremos también noso-
tros contribuir a cuanto hoy parece imposible: 
una humanidad reconciliada en la justicia, que 
vive en paz en una casa común bien cuidada, 
donde hay lugar para todos porque nos recono-
cemos hermanos y hermanas, hijos e hijas del 
mismo y único Padre.

Por eso nos afirmamos en la convicción que 
tenía San Ignacio al escribir las Constituciones: 
Porque la Compañía no ha sido instituida con 
medios humanos no puede conservarse ni 

En nuestro camino hacia una mayor colabora-
ción, con la gracia de Dios, vamos a encontrar 
siempre nuevos compañeros que hagan crecer 
el número, siempre mínimo por grande que sea, 
de colaboradores con los otros, invitados a for-
mar parte de este cuerpo. No hay ninguna duda 
acerca de la necesidad de aumentar nuestra 
oración y nuestro trabajo por las vocaciones a 
la Compañía y de continuar con el complejo 
empeño de ofrecerles una formación que haga 
de ellos verdaderos jesuitas, miembros de este 
cuerpo multicultural llamado a testimoniar la 
riqueza de la interculturalidad como rostro de 
la humanidad, creada a imagen y semejanza de 
Dios.

Apliquémonos, pues, el día de hoy, las palabras 
del apóstol Pablo: el Dios de la perseverancia y 
de la consolación os conceda tener unos con 
otros los mismos sentimientos a ejemplo de 
Cristo Jesús, para que con un solo ánimo y una 
sola voz deis gloria a Dios, Padre de nuestro 
Señor Jesucristo.

aumentar con ellos, sino con la mano omnipo-
tente de Cristo Dios y Señor Nuestro, es nece-
sario en Él solo poner la esperanza.

Con la esperanza puesta en Dios y sólo en Él, 
la Congregación General continuará con sus 
deliberaciones y contribuirá a la responsabili-
dad del buen gobierno, conservación y aumen-
to de todo este cuerpo (Cons. 719).

Conservar y desarrollar el cuerpo de la Compañía 
está estrechamente relacionado con la profun-
didad de la vida espiritual de cada uno de sus 
miembros y de las comunidades en las que com-
partimos la vida y misión con los compañeros. 
Al mismo tiempo es necesaria una extraordina-
ria profundidad intelectual para pensar creati-
vamente los diversos modos con los que nuestro 
servicio a la misión de Cristo Jesús puede ser 
más eficaz, conforme a la tensión creativa del 
magis ignaciano. Pensar para entender en pro-
fundidad el momento de la historia humana que 
vivimos y contribuir a la búsqueda de alternati-
vas para superar la pobreza, la desigualdad, la 

«Hemos puesto la 
semilla, ahora es Él 
quien la hará crecer.»
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E legir al General a lo largo de 
estos días ha sido un viaje con-
tinuo hacia Quien nos unía a 

todos en lo más profundo de noso-
tros mismos. Allá, en el interior del 
mar al que hemos ido remando, nos 
hemos encontrado algo que es 
mayor que nosotros, desde el que 
nos comprendemos como necesi-
tados, sorprendentemente herma-
nados e invitados a seguir tras la 
estela del Señor de todos los mares. 
Ese viaje tan complejo y con tanto 
despojo nos ha permitido recono-
cer a un compañero que puede 
velar por eso que nos une y que nos 
da la vida para gastarla en otros. 
Viendo a nuestro nuevo P. General, 
se nos desvela finalmente nuestra 
identidad más profunda y compar-
tida: ser amigos en el Señor y dis-
cípulos de su Evangelio.

franCisCo José ruiz Pérez, sJ

La experiencia del...

Padre Provincial

C reo que todos hemos vivido este tiempo de elección 
como un momento muy especial, muy espiritual. 
Conscientes de ser protagonistas de un trozo de la 

historia de la Compañía de Jesús y de seguir prolongado 
su deseo de misión universal. Pero las preguntas han 
sido inmensas: ¿quién de entre nosotros podría liderar 
ese esfuerzo cuando sabemos la complejidad de los retos 
mundiales? ¿Quién sería el hombre adecuado cuando 
venimos de tradiciones, lenguas y experiencias tan diver-
sas, y no estamos tan seguros de querer las mismas 
cosas? ¿Quién sería ese General que nos ayudara ahora 
a seguir despertando una nueva posibilidad, la posibili-
dad de una radicalidad mayor al evangelio y la misión 
de Jesús? ¿Quién podría llevarnos a esa conversión? Creo 
que lo que hemos vivido y seguiremos viviendo estos días 
tiene mucho que ver con aquello que el papa Francisco 
nos señaló en la homilía de la canonización de san Pedro 
Fabro (3 de enero de 2014): “¿tenemos grandes visiones 
e impulsos? ¿También nosotros somos audaces? ¿Vuela 
alto nuestro sueño?”.

CiPriano díaz márquez, sJ

La experiencia del...

delegado para  
la tercera edad

3 experienCias  
 

Extracto entrevista a

P. adolfo nicolás
RESUMEN: La Curia General de la Compañía de Jesús en 
Roma (Borgo Santo Spirito 5) se encuentra en plenas 
obras. En octubre da comienzo la Congregación General 
36, convocada para elegir el nuevo Prepósito General de 

Compañía de Jesús y han comenzado los trabajos de preparación para poner a punto los distintos espacios. Hasta 
el mismo P. Adolfo Nicolás Pachón, actual General, ha tenido que mudarse desde el cuarto piso al tercero, a una 
pequeña habitación, a la espera de dejar Roma. En su carta del 20 de mayo de 2014 había ya anunciado a la 
Compañía “haber llegado a la convicción personal de que es mi deber dar los pasos necesarios para presentar mi 
renuncia a la Congregación General”. En aquella misma carta el P. Nicolás invitaba a toda la Compañía a “entrar en 
un proceso de profundo y auténtico discernimiento espiritual sobre nuestra vida y nuestra misión”. Y añadía: “Ya que 
el papa Francisco ha llamado a la Iglesia entera a una profunda renovación, mirando las grandes necesidades y 
esperanzas de la Iglesia y del mundo, podemos nosotros también asumir con gozo su invitación”.

Padre, ¿cuál es su estado de ánimo al llegar al 
final de su servicio como Superior General?

El de siempre al final de una misión. He dejado 
de ser útil y, con toda paz, puedo comenzar a 
pensar qué otra cosa puedo hacer.

¿Cuáles han sido los momentos más significa-
tivos para la Compañía durante los años de su 
generalato?

Los sínodos, la abdicación de Benedicto XVI, la 
elección del papa Francisco. Como siempre, no 
existen momentos “nuestros”; son importantes 
los momentos de la Iglesia.

Según usted, ¿ha hecho la Compañía suyos los 
problemas de nuestro tiempo? ¿Cómo valora el 
estado actual de la Compañía en su tensión 
apostólica?

Pienso que los jesuitas, como todos saben, aun-
que no estamos libres de defectos, atravesamos 
un buen momento apostólico y estamos presen-
tes en cosas importantes, como la pobreza, la 
exclusión, una educación de calidad para todos.

En la homilía que tuvo en la Iglesia del Gesù el 3 
de enero de 2014, el papa Francisco dijo: “Solo 
cuando se está centrado en Dios se puede ir a 
las periferias del mundo”. ¿Cuáles, según usted, 
son hoy estas “periferias”?

Siempre he estado convencido de que los pro-
blemas de la Compañía de Jesús son los proble-
mas de la humanidad, es decir, la pobreza, el 
paro, la falta de sentido, la violencia, la ausencia 
de alegría. La pregunta que nos hacemos es la 
siguiente: ¿cómo afrontar estos retos? Y aquí 
entra el factor total, el factor religioso, que lleva 
consigo poner al “otro” en primer lugar, con ese 
tipo de desasimiento que permite ir allá donde 
perdemos nuestra habitual seguridad.

...

entrevista completa 
de antonio spadaro, sj 
director de la Civiltà Cattolica (roma)
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La experiència del...

delegat 
Jesuïtes Catalunya

Es experiencia común la impresionante 
dinámica de elección del P. General. Un pro-
ceso de discernimiento colectivo basado en 
la honestidad, la pureza de corazón y el cari-
ño entre amigos en el Señor, creciendo día a 
día en unión de ánimos. La Eucaristía del 
Espíritu Santo que tuvimos al inicio del día 
quizá fue en exceso romana y ceremonial. Sin 
embargo, la oración de una hora en silencio 
en la sala de la Congregación, con 212 jesui-
tas tan diversos rezando silenciosamente 
juntos fue un verdadero “soplo del Espíritu”. 
“Dios nos fue propicio en Roma” y nos lo será 
en todas las partes del mundo, para mejor 
amar y servir a nuestros pueblos, especial-
mente a los más excluidos y vulnerables.

Y ya tenemos General; el que el Señor nos ha 
regalado. Pero la Congregación continuará, 
porque aún tenemos que darle un equipo de 
gobierno al P. Arturo Sosa y pensar sus estruc-
turas, y seguir reflexionando los retos de la 
misión y el estado de la Compañía de Jesús. 
“Te rogamos, Señor, que inspires nuestras 
acciones, y las continúes con tu ayuda, a fin 
de que todo cuanto oremos y obremos proce-
da siempre de Ti y por Ti lo concluyamos” (del 
Misal Romano: una oración en cierto desuso 
que nos han recordado estos días). i la varietat de persones, sensibilitats, itineraris, 

com és possible que s’arribi tan fàcilment a un 
aplaudiment tan sentit, una alegria compartida, 
una consolació viscuda tan àmpliament?

Si, feia falta confiança, i el Senyor l’ha complert.

Tenim un nou Pare General, ja no estem orfes 
d’aquell que ens ha d’acompanyar i  indicar 
camins de futur... La Congregació General con-
tinua i ha de proporcionar-li un equip i direc-
trius per al futur, però una vegada dissolta, li 
encomanarem la cura i l’impuls per als propers 
anys. Que el mateix Esperit que ens ha convidat 
a escollir-lo, li acompanyi en aquesta difícil 
tasca que avui comença

llorenç PuiG, sJ

veure que aquest procés no el controlàvem nos-
altres: és massa complexa, sembla que no ens 
porti enlloc... i per això necessitàvem bons 
temps d’oració en comú i també estones perso-
nals d’oració en una capella o una altra, davant 
el Santíssim exposat potser...

I el dia de la elecció, és el moment de deixar de 
costat l’activitat frenètica d’aquells dies, per 
posar-se en mans de Déu, per invocar l’Esperit 
que ens ha de conduir i nosaltres deixar-nos 
portar-nos per Ell... Missa votiva de l’Esperit 
Sant aviat pel matí, i després directament a l’au-
la, on després d’una breu i clarificadora plàtica 
sobre les actituds del discerniment, tenim una 
oració. En silenci, a estones amb els ulls tancats, 
uns altres mirant als companys en oració since-
ra, o alguna frase inspiradora dels punts d’oració 
del P. D’Souza... Jo anava mirant a estones, he 
de dir, a les persones que veia que podien ser els 
escollits: com pregaven, com estaven davant del 
Senyor, disposats...

Sant Ignasi proposa que arribem a l’aula encara 
sense tenir una decisió. Costa creure que es 
pugui fer, doncs suposa una gran llibertat inte-
rior, no aferrar-se a una decisió predeterminada, 
sinó estar fins a l’ultim moment obert al mur-
muri de l’Esperit. Jo ja veia que arribaria així, 
amb certa indiferència, a aquell moment. Creia 
que podria ser així, confiava.

I el més impressionant del cas és que si, que ha 
començat la oració amb indiferència entre 
alguns noms que havia explorat més profunda-
ment a les “murmuratio”. Però poc a poc, ha anat 
guanyant pes una convicció profunda, decidida, 
ferma, sense dubtar ni poder dubtar. Tenia que 
escoltar també, com deia el P. D’Souza, la savi-
esa de la resta d’electors, però naixia inespera-
dament una gran seguretat.

I les votacions han fluït molt més de lo esperat... 
Davant de les diferents possibilitats que hi havia, 

L a meva vivència d’aquest procés d’elecció del 
P. General la podria resumir en dues parau-
les: confiança complida.

Efectivament, he pogut experimentar en prime-
ra persona que Sant Ignasi i la tradició de la 
Companyia tenen una gran saviesa sobre els 
processos humans i de l’Esperit. I més, en com 
s’entrellacen els dos: “l’ànima ha d’imposar-se”... 
per a que pugui actuar l’Esperit. Així és com 
sabem que passa als Exercicis Espirituals.

Doncs bé, a la Congregació General, en els pri-
mers dies tot semblava molt complexa: la diver-
sitat cultural, d’experiències i itineraris, el fet de 
que no hi haguessin noms a priori dades ni des-
tacats, un grup de persones que no es coneixien 
en profunditat i que devien fer un discerniment 
molt profund comunitàriament... Tot això 
espantava, certament. Potser per això, uns dies 
abans de començar les ‘murmuratio’, el P. Orlando 
Torres va dir sàviament als congregats: “confieu, 
confieu, que funciona, ja ho veureu!”.

I aleshores va començar el miracle: quatre dies 
realment intensos de converses vis a vis, profun-
des, sinceres, per parlar d’una o un altre perso-
na, de les seves capacitats, dels seus límits, de 
les seves qualitats... Quatre dies de gran profun-
ditat i afecte a les persones i la Companyia, bus-
cant conèixer més a les persones que poguessin 
liderar-la... Quatre dies de veure que estàvem 
tots, tan diferents, tan diversos en tants aspec-
tes, en una sola recerca. Quatre dies, també, de 
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encuentros europeos de  
antiguos alumnos de jesuïtas

ROMA
MigraCión gLobaL y CriSiS dE rEfugiadoS:  
tiEMpo dE ContEMpLar y aCtuar

ORGANIZADO POR: EN ASOCIACIÓN CON: CON EL APOYO DE:

encuentros

enCuentro
Con los refugiados  
y Con el papa franCisCo
J. enrique rebés 
presidente de la asociación europea  
de antiguos alumnos de jesuitas 
promoción 1987 

“Más de sesenta y cinco millones de personas están 
desplazadas por la fuerza en todo el mundo, más que toda la 
población de Italia. Los refugiados son mujeres y hombres, 
niños y niñas que no son diferentes de los miembros de 
nuestra familia y amigos. Cada uno de ellos tiene un nombre, 
un rostro y una historia, y el inalienable derecho de vivir en 
paz y aspirar a un futuro mejor para sus hijos. Es la mayor 
crisis humanitaria, tras la Segunda Guerra Mundial…”

Con estas palabras el Papa Francisco nos des-
cribió la magnitud del drama que viven las 
personas refugiadas y desplazadas que han 
tenido que huir de su país, empujados por la 
guerra, la inseguridad, el hambre… Familias 
enteras, poblaciones enteras, personas de 
todas las edades, profesiones y condición. 
Millones de seres humanos que pasan años 
sufriendo la experiencia de tener que ir de un 
campo de refugiados a otro, de un lugar a otro, 
antes de poder asentarse definitivamente en 
el nuevo destino, necesariamente extraño, en 
el que intentarán iniciar una nueva vida. 

Con ser durísimo todo este largo proceso, des-
afortunadamente muchos refugiados no llegan 
a contarlo: miles perecen cada año intentando 
huir. Sólo desde 2014 más de diez mil personas 

han perdido la vida en el Mediterráneo: “El 
Mediterráneo se ha convertido en un cemen-
terio” (Papa Francisco).

Por todas estas personas organizamos en el mes 
de septiembre los Encuentros Europeos de 
Antiguos Alumnos de Jesuitas, bajo el lema 
“Migración Global y Crisis de Refugiados- 
tiempo de Contemplar y de Actuar”. Abierto a 
los antiguos alumnos de toda Europa, en los 
encuentros escuchamos importantes testimo-
nios, principalmente de miembros del Servicio 
Jesuita a los Refugiados, ONG internacional 
de acogida y ayuda de la Compañía de Jesús. 
También de otras ONG como la Comunidad de 
Sant’Egidio o el Servicio Jesuita a Migrantes. 
Testimonios que nos han hecho sentir orgullo-
sos de los jesuitas, y a la vez nos hacen sentir la 

1 de cada 113  
persones al planeta  
es desplaça ara.

Algunes dades sobre els refugiats

Més de la meitat 
dels desplaçats  
són nens

Dades ACNUR 2015.

3 països expulsen  
la meitat de la població 
refugiada del món. 

Síria 4,9 milions

Afganistan 2,7 milions

Somàlia  1,1 milions

98.400 

nens no acompanyats 
van sol·licitar asil el 2015

51%
nens

Principals rutes migratories

Mediterrani  
Occidental 6.698

ESPAnyA

Procedència
57% Siria
10% Guinea
5% Costa de Marfil

ItàlIA

Procedència
26% Eritrea
12% Nigèria
11% Àfrica subsahariana

hongrIA

Procedència
29% Afganistan

28% Siria
23% Kosovo

grècIA

Procedència
59% Síria

25% Afganistan
5% Paquistan Mediterrani  

oriental  
132.240

Balcans
occidentals

102.342

Mediterrani  
central  
91.302
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antiCs de  
la PromoCión  
de 2015
parTiCipan en  
el enCuenTro  
europeo en roma
mireia serra arnau 
maría stampa lópez-Pinto 
albert mitjans Coma 
ramon ros Corredera  

¿Cómo se os ocurrió apuntaros al Congreso de Roma?

Recibimos un correo de la Asociación de Antiguos Alumnos 
de Jesuitas en el que ofrecían la oportunidad de asistir al 
Encuentro Europeo en Roma, donde se trataría el tema de 
los refugiados, concretamente: “Migración Global y Crisis de 
Refugiados: Tiempo de Contemplar y Actuar”. Nos pareció 
una ocasión idónea para informarnos y descubrir de una 
forma más cercana la situación y la realidad de los refugiados 
que existe actualmente en Europa. 

¿Qué vivencias os parecieron más relevantes de la visita 
con el Papa?

Cuando nos apuntamos al Encuentro no sabíamos que ten-
dríamos el privilegio de poder escuchar al Papa tan de cerca, 
ni que podríamos estrecharle la mano. Fueron muy conmo-
vedoras las palabras que nos dirigió y nos impactó mucho 
darle la mano y mirarle a los ojos. Su mirada, aunque fueron 
apenas unos segundos, transmite una complicidad y una 
fuerza únicas. Nos sorprendió que nos saludase uno a uno a 
todos los asistentes de la audiencia, y nos impactó que 
comenzase saludando al refugiado con el que habíamos rea-
lizado la mayoría de actividades los días anteriores. 

¿Cómo veis la crisis de refugiados en Europa?

Más de 65 millones de personas han sido forzadas a abando-
nar su país en el último año. Hombres, mujeres, niños y fami-
lias enteras huyen de la guerra, la violencia y la pobreza extre-
ma para encontrar un lugar de acogida donde vivir en paz. Se 

estos encuentros europeos han 
resultado una experiencia que nos 
ha marcado profundamente y que 
nos lleva necesariamente a 
participar en la gran labor que hace 
el servicio Jesuita a los refugiados.

responsabilidad de ayudar en esta causa desde 
nuestra posición privilegiada de antiguos alum-
nos de los colegios de la Compañía. 

También pudimos conocer a refugiados llega-
dos a Roma, conversar con ellos y visitarles en 
los lugares en los que se encuentran. 

Por todo ello, estos Encuentros Europeos han 
resultado una experiencia que nos ha marca-
do profundamente y que nos lleva necesaria-
mente a participar en la gran labor que hace 
el Servicio Jesuita a los Refugiados (en 
Barcelona representada por la Fundación 
Migra Studium: www.migrastudium.org).

El Papa Francisco, que ha visitado en nume-
rosas ocasiones a refugiados y continuamente 
reclama su acogida, tuvo la generosidad de 
recibirnos en audiencia privada al término los 
Encuentros. Nos pidió “acogerles en nuestros 
hogares y comunidades, para que su primera 
experiencia de Europa no sea la experiencia 
traumática de frío durmiendo en las calles, 
sino una cálida y humana bienvenida”. 

Después de la experiencia de los Encuentros, 
fue un espléndido regalo conocer personal-
mente al Papa y poder darle las gracias por su 
valiosa labor al frente de la Iglesia y del 
mundo. 

Un gran regalo que apreciamos los más de 
doscientos participantes en los Encuentros  
–incluidos los que previamente peregrinamos 
a Asís– y entre los que se encontraba una 
amplia representación del Sant Ignasi. Los 
Encuentros de Roma han sido un regalo y una 
experiencia que llevaremos siempre con noso-
tros.

Joaquín aCHa lóPez 
promoción 1983  
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juegan la vida en un tránsito lleno de amenazas, 
mafias, traficantes, abusos y maltratos. Muchos 
refugiados mueren intentando cruzar el 
Mediterráneo y se lanzan a ese futuro incierto 
cruzando el mar en patera porque su vida en 
sus países de origen o por los que pasan en su 
viaje tiene todavía más peligros. Sueñan con 
llegar a una Europa que idealizan como su 
“paraíso”, donde se vive en paz y seguridad. Sin 
embargo, se encuentran con que el continente 
les cierra las fronteras, y los retiene en centros 
que se parecen a cárceles y campos que parecen 
campos de concentración que están en condi-
ciones precarias y donde hay una gran escasez 
de suministros básicos. Las familias, e incluso 
niños solos, se ven obligados a permanecer lar-
gos periodos en estos centros de recepción y de 
tránsito que han sido diseñados para estar solo 
unas horas y para menos capacidad de la que 
tienen. 

En estos centros de “acogida” se suelen violar 
sus derechos humanos. En vez de ayudarles a 
rehacer sus vidas, se les intenta devolver o 
repatriar a sus lugares de origen. En nuestra 
estancia en Roma, un refugiado nos contó que 
él prefería morir que volver al centro de inter-
namiento por el que pasó. En Europa no 
vemos que pueden rejuvenecer nuestra pobla-
ción envejecida, y que pueden desarrollar 
nuestras economías, y generar más riqueza y 
más empleos. Les vemos como potenciales 
terroristas o “parásitos” de nuestras prestacio-
nes sociales.

¿Que os pareció más importante  
del mensaje del Papa?

El Papa remarcó mucho, sobre todo a los jóve-
nes, que debemos ser valientes, y que debemos 

seguir el ejemplo del Padre Arrupe, puesto que 
hemos sido enviados al mundo para ser hom-
bres y mujeres para y con los demás, y nos 
necesitan para responder con misericordia y 
generosidad ante los más necesitados. Siendo 
antiguos alumnos jesuitas, tenemos muchas 
puertas abiertas que para los refugiados están 
cerradas. El Papa nos anima a acoger a los 
refugiados en nuestras casas y comunidades, 
porque la auténtica hospitalidad es un pro-
fundo valor evangélico, y a que ayudemos en 
su educación, y nos pide que nos acordemos 
de la huida a Egipto de la Sagrada Familia, y 
de las bienaventuranzas. Que cada uno de 
nosotros seamos los ojos, la boca, las manos y 
el corazón de Dios en el mundo. 

Al llegar a Barcelona, ¿os habéis planteado 
alguna acción después de la visita, con 
relación a los refugiados?

Tanto Albert como María Stampa decidimos 
buscar algún tipo de voluntariado en Barcelona, 
y aprovechando nuestra participación en el 
Encuentro en Roma, donde se había tratado 
mucho la crisis de los refugiados, hemos decidi-
do ayudar en Migra Studium, una fundación de 
la Compañía de Jesús en Barcelona focalizada 
en el apoyo a los migrantes y refugiados. Allí 
damos clases de refuerzo escolar a niños inmi-
grantes. 

...el Papa nos anima a acoger a los refugiados 
en nuestras casas y comunidades, porque la 
auténtica hospitalidad es un profundo valor 
evangélico, y a que ayudemos en su 
educación...
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aloCuCión de  
ss. el PaPa franCisCo
a los miembros de la 
ConfederaCión europea 
y de la unión mundial de 
anTiguos alumnos y alumnas  
de jesuiTas
sala del Consistorio.  
sábado, 17 de sePtiembre de 2016
© Copyright - libreria editrice Vaticana

Queridos hermanas y hermanos, miembros de 
la Confederación y de la Unión Mundial de 
Antiguos Alumnos y Alumnas jesuitas:

Me llena de satisfacción recibirles hoy dentro 
del programa de su conferencia sobre migra-
ciones y la actual crisis de refugiados. Es la 

mayor crisis humanitaria desde la Segunda 
Guerra Mundial. Egresados de colegios jesui-
tas, han venido a Roma como “hombres y 
mujeres para los demás”, para explorar en esta 
ocasión las raíces de las migraciones forzadas, 
para contemplar su responsabilidad como res-
puesta a la situación actual y para ser enviados 
como promotores de cambio en sus comuni-
dades respectivas.

Trágicamente, hoy por hoy, más de sesenta y 
cinco millones de personas en todo el mundo 
están desplazados forzosamente. Estas cifras 
sin precedente superan lo imaginable. ¡Las 
personas desplazadas en el mundo actual supe-
ran la actual cifra de población de Italia! Si 
vamos más allá de las estadísticas, en cambio, 
descubriremos que los refugiados son hombres 
y mujeres, niños y niñas en nada distintos a 
nuestros parientes y amigos. Cada cual tiene 

  SS. El Papa Francisco dirigiéndose a los miembros de la 
Confederación Europea y de la Unión Mundial de Antiguos 

Alumnos y Alumnas de Jesuitas, en el Vaticano.
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un nombre, un rostro y una historia, así como 
el derecho inalienable a vivir en paz y a aspirar 
a un futuro mejor para sus hijos e hijas.

Han dedicado su asociación mundial a la 
memoria y ejemplo del Padre Pedro Arrupe, 
quien fundó también el Servicio Jesuita a 
Refugiados, la organización que les ha acom-
pañado esta semana pasada en Roma. Hace 
más de treinta y cinco años, el Padre Arrupe 
se vio movido a actuar como respuesta a la 
difícil situación de los vietnamitas del sur a 
bordo de barcas expuestas a ataques piratas y 
a las tormentas en el Mar de la China Me- 
ridional, mientras trataban desesperadamen-
te de escapar a la violencia en su propia tierra. 
Tristemente, hoy el mundo se encuentra 
envuelto en un sinnúmero de conflictos. La 
terrible guerra en Siria, así como las guerras 
civiles en Sudán del Sur y otros lugares por 
todo el mundo, puede parecer irresoluble. Por 
eso precisamente es tan importante un 
encuentro para “contemplar y actuar” en el 
asunto de los refugiados.

Hoy más que nunca, a media que la guerra 
hace estragos por toda la creación de Dios, que 
mueren cifras récord de refugiados cuando 
tratan de cruzar el mar Mediterráneo –con-
vertido en un cementerio– y los refugiados 
pasan año tras año languideciendo en campos, 
la Iglesia necesita que se llenen del coraje y 
ejemplo del Padre Arrupe. A través de su edu-
cación jesuita, se les ha invitado a convertirse 
en “compañeros de Jesús” y, con San Ignacio 
de Loyola como guía, han sido enviados al 
mundo como mujeres y hombres para los 
demás. En este lugar y tiempo en la historia, 
hay mucha necesidad de hombres y mujeres 

que oigan el clamor del pobre y respondan con 
misericordia y generosidad. 

En la clausura de las Jornadas Mundiales de 
la Juventud en Cracovia, hace unas semanas, 
dije a los jóvenes que se habían congregado 
en aquel lugar que fueran valientes. Como 
egresados de colegios jesuitas, también tienen 
que saber ser valientes a la hora de responder 
a las necesidades de los refugiados en el 
mundo actual. Les ayudará hacer memoria de 
sus raíces ignacianas cuando afronten los pro-
blemas experimentados por los refugiados. 
Deben ofrecer al Señor “toda su libertad, su 
memoria, su entendimiento y toda su volun-
tad” a medida que comprenden las causas de 
las migraciones forzadas y sirven a los refu-
giados en sus países respectivos.

A lo largo de este Año de la Misericordia, la 
Puerta Santa de la Basílica de San Pedro ha 
permanecido abierta como recuerdo de que la 
misericordia de Dios se ofrece a todos los que 
tienen necesidad, ahora y siempre. Millones 
de fieles han peregrinado a la Puerta Santa 
aquí y en iglesias a lo largo y ancho del mundo, 
haciendo memoria de que la misericordia de 
Dios dura por siempre y alcanza a todos. 
También con su ayuda, la Iglesia será capaz de 
responder más plenamente a la tragedia 
humana de los refugiados mediante obras de 
misericordia que promueven su integración 
en el contexto europeo y más allá. También les 
animo a acoger refugiados en sus casas y 
comunidades, de modo que su primera expe-
riencia de Europa no sea la experiencia trau-
mática de pasar frío durmiendo en las calles, 
sino una experiencia de cálida bienvenida. 
Recuerden que la auténtica hospitalidad es un 

profundo valor evangélico que nutre el amor 
y es nuestro mayor seguro frente a los odiosos 
actos de terrorismo.

Les urjo a sacar partido de las alegrías y éxi-
tos que les ha deparado su educación jesuita 
apoyando la educación de los refugiados a lo 
largo y ancho del mundo. Una verdad incó-
moda es que menos de la mitad de niños 
refugiados tiene acceso a la educación pri-
maria. Desgraciadamente, esa cifra cae has-
ta el veinte por ciento cuando se trata de 
adolescentes inscritos en institutos de edu-
cación secundaria y menos de un uno por 
ciento, quienes tienen acceso a la educación 

universitaria. Juntamente con el Servicio 
Jesuita a Refugiados, pongan en marcha su 
misericordia y ayuden a transformar esta rea-
lidad educativa. Haciendo eso, construirán 
una Europa más fuerte y un futuro más des-
pejado para los refugiados.

A veces podemos sentir que estamos solos 
cuando intentamos poner en marcha la mise-
ricordia. Sepan, sin embargo, que unen su 
esfuerzo al de muchas organizaciones eclesia-
les empeñadas en causas humanitarias y que 
se dedican a excluidos y marginados. Más 
importante todavía, recuerden que el amor de 
Dios les acompaña en este trabajo. Son los ojos 
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   Representates de la junta de la Asociación de Antiguos Alumos en el Vaticano: Enrique Rebés (P. 1987) y su mujer M. Carmen Oterino; 
Francisco Guarner (P. 1969) y su mujer Inés Calaf; Juan N. García-Nieto (P. 1981) y su mujer Montse Tiana; Joaquín Acha (P. 1983)  
y su mujer Cristina Duch.

de Dios, su boca, manos y corazón en este 
mundo.

Les doy las gracias por atreverse con los difí-
ciles asuntos relacionados con la acogida a 
refugiados. La educación jesuita les ha abier-
to muchas puertas, mientras que los refugia-
dos encuentran que se les cierran muchas 
puertas. Han aprendido mucho de los refu-
giados con los que se han encontrado. Cuando 
se vayan de Roma y regresen a casa, les urjo a 
que ayuden a transformar sus comunidades 
en lugares de acogida donde todos los hijos de 
Dios tengan la oportunidad, no solo de sobre-
vivir, sino también de crecer, florecer y dar 
fruto.

Y cuando perseveren en este empeño lleno de 
fe, de dar acogida y educación a los refugiados, 
piensen en la Sagrada Familia -María, José y 
el Niño Jesús- en su largo viaje a Egipto como 
refugiados, huyendo de la violencia y encon-
trando refugio entre extraños. Recuerden 
igualmente las palabras de Jesús: “porque tuve 
hambre y me disteis de comer, tuve sed y me 
disteis de beber, fui extranjero y me acogisteis” 
(Mt 25,35). Llévense hoy estas palabras y ges-
tos. Espero que les llenen de ánimo y conso-
lación. Y por lo que a mí respecta, asegurán-
doles mis oraciones, les pido también, por 
favor, que no se olviden de rezar por mí. 
¡Gracias!

disCurso de  
enrique rebés  
en el enCuentro
Con el PaPa franCisCo
ConfederaCión europea 
y de la unión mundial  
de anTiguos alumnos  
y alumnas de jesuiTas
sala del Consistorio.  
sábado, 17 de sePtiembre de 2016

J. enrique rebés 
presidente de la asociación europea  
de antiguos alumnos de jesuitas 
promoción 1987 

Querido Santo Padre,

Estamos enormemente agradecidos por este 
encuentro con Su Santidad. Para nosotros es 
un premio tras muchos años de voluntariado, 
como antiguos alumnos de la Compañía que 
fundó San Ignacio, caminando a su lado, inten-
tando aportar nuestro granito de arena para 
un mundo mejor: como decía Santa Teresa de 
Calcuta: “Da siempre lo mejor y lo mejor ven-
drá”.

Sobre todo queremos dar las gracias a Su 
Santidad por su entrega y por su valiosísima 
labor al frente de la Iglesia y en favor del resto 
de la humanidad. Por su valentía. Gracias por 
su tarea de apostolado: por lo que nos enseñan 
sus acciones, sus palabras, sus gestos, su ejem-
plo. Su Santidad es un motivo de esperanza en 
el futuro.

Venimos de recorrer desde la austeridad una 
parte del camino de San Francisco de Asís. 
Posteriormente hemos asistido a los Encuentros 
Europeos en los que nos hemos acercado a los 
refugiados, tratando de contribuir a ayudar en 
su situación dramática y desesperada. Miles de 
personas han perdido su vida escapando de sus 
países, convertidos en una pesadilla. Muchos 
de ellos son niños. Y miles de familias esperan 
en campos de refugiados a las puertas de 
Europa.

En el extremo opuesto, somos conscientes de 
ocupar una posición privilegiada: la de ciuda-
danos europeos educados en los colegios de la 
Compañía.

Por eso, no podemos permitir semejante sufri-
miento y nos sentimos llamados a colaborar a 
aliviarlo, siguiendo la misión de la Compañía 
de ocuparse de las personas que se hallan en la 
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jesuïtes educació

enriC masllorens (p. 1976),  
nou direCtor General  
de Jesuïtes eduCaCió
miquel Gallés 
promoció 1974

Enric Masllorens, nascut a Barcelona  
l’any 1958 és llicenciat en Ciències Geològiques 
(1981) i doctor en Pedagogia (1997) per la 
Universitat de Barcelona, amb una tesi sobre 
l’avaluació de la formació del professorat.

Va treballar com a professor a l’escola Jesuïtes 
Casp-Col·legi Sagrat Cor, ha estat professor de 
l’Escola Universitària de Magisteri Blanquerna 
(URL) i director de l’Escola de Mestres 
Blanquerna (URL). També va dirigir l’Escola Pia 
Balmes entre 1996 i 2003 i posteriorment, la 
Institució Cultural del CIC, que aplega diversos 
centres educatius. En els darrers anys ha estat 
director general de l’Editorial Cruïlla.

També ha estat vinculat i compromès amb 
diverses entitats de l’àmbit cultural i social, entre 
elles el Centre Unesco Catalunya, que va presidir 
de 1995 a 2010 i la Fundació per la Pau, de la 
que n’és membre del Patronat.

Qui és l’Enric Masllorens?

Caram quina pregunta! Sóc un antic alumne, 
casat amb la Mònica que és mestra de Sant 
Ignasi i amb tres fills que han estudiat o estan 
estudiant també al col·le. Sóc una persona cor-
rent que aprofita els dubtes per millorar, que 
creu que el sentit de l’humor és molt impor-
tant, que creu que hi ha raons per esperar i 
moltes raons per a viure plenament al costat 
dels altres. 

Fes-ne cinc cèntims del teu perfil acadèmic i 
professional.

Sóc geòleg i doctor en pedagogia. Sempre he 
treballat en temes i organitzacions relaciones 
amb l’educació perquè l’educació mou la meva 
vida. Vaig estar professor a Casp, professor i 

llamada “frontera”: en las situaciones más difí-
ciles y complicadas. Como hace el Servicio 
Jesuita para los Refugiados.

La Confederación Europea y la Unión Mundial 
de antiguos alumnos de jesuitas estamos com-
prometidos con esta misión a favor de los refu-
giados y de los que sufren. Y en ello vamos a 
seguir con ilusión. Hemos organizado estos 
Encuentros y hemos acordado divulgar entre 
los antiguos alumnos las actividades del SJR. 
Como siguiente paso, nos gustaría involucrar-
nos en la tarea del SJR de cada país, y apoyar-
nos en las diferentes entidades sociales y de 
cooperación de la Compañía como fuente de 
formación contínua de los antiguos alumnos. 
Tenemos las herramientas muy a nuestro 
alcance.

Asimismo, somos realistas y constatamos la 
importancia de la vertiente política de la pro-
blemática que sufren los refugiados. Y adver-

timos el alto voltage de demagogia y populismo 
con el que se aborda este asunto. Por ello tam-
bién creemos necesario que los antiguos alum-
nos intervengan en este debate así como en la 
toma de decisiones políticas con el fin de que 
este problema reciba el tratamiento que se 
merece en la Europa actual: atención humani-
taria en la llegada, integración en las sociedades 
de acogida y, sobre todo, la prevención de las 
situaciones que obligan a abandonar el país de 
origen.

En palabras de San Francisco: “comienza 
haciendo lo que es necesario, después lo que es 
posible y de repente estarás haciendo lo impo-
sible.”

Gracias a Su Santidad y a la Compañía por 
mostrarnos este camino de solidaridad y huma-
nidad.

En todo amar y servir.

   Enrique Rebés (P. 1987), presidente de la Confederación Europea de Antiguos Alumnos de 
Jesuitas, dirigiendo unas palabras en el encuentro con el Papa Francisco.
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director de l’Escola de Mestres Blanquerna 
(URL), director de l’Escola Pia Balmes, direc-
tor de la IC del CIC, director de l’editorial 
Cruïlla. També sóc patró de FundiPau i he 
estat president del Centre UNESCO de 
Catalunya. 

Ara em plau tornar als jesuïtes i ajudar a tot 
l’equip a tirar endavant el Projecte transfor-
mador Horitzó 2020. Em sento molt ben aco-
llit i estic orgullós de la feina que tenim per 
transformar l’educació de les nostres escoles, 
que és el que ens demana la realitat. 

Com veus la Fundació Jesuïtes Educació? 

Estem en un moment creatiu molt intens i inte-
ressant. Som molt conscients que tenim una 
responsabilitat que és la de transformar les 
nostres escoles per ajudar a transformar el 
món. Tenim una responsabilitat, per tant, amb 
les famílies que ens aporten els 18.000 alumnes 
inscrits a les nostres 8 escoles. Però també 
tenim una responsabilitat amb les més de 1400 
persones que hi treballem i que esmercem les 
nostres energies i dedicació per a fer-ho el 
millor possible. Formem un molt bon equip, el 
personal i les famílies que hi confien, per tal 
d’educar i formar als nostres alumnes la qual 
cosa esdevé l’objectiu principal. Molta feina a 
fer però molt compromís, seriositat i il·lusió.

Quins són els grans reptes? Quines són les 
línies a seguir? 

El repte principal de les escoles de jesuïtes de 
Catalunya és tirar endavant el Projecte Horitzó 
2020 i fer-ho tenint en compte la identitat de 
cada escola. Caldrà retocar coses, primar 
la fonamentació pedagògica i tenir cura 
de l’organització dels espais i, sobretot, 
comptar amb el professorat i personal 
oferint-los formació adient i acompa-

nyament. Tot això perquè els alumnes, mit-
jançant la pedagogia ignasiana que comporta 
el Projecte H2020 puguin créixer, educar-se 
i ser persones complertes.

Per fer-ho hem de vetllar perquè el projecte 
sigui humanitzador i això ho serem si vetllem 
pel treball en equip, la comunicació interna i 
externa, la màxima transparència, responent 
a les expectatives internes i externes, vetllant 
per la sostenibilitat econòmica, volent ser 
excel·lents, comptant amb la participació de 
tota la comunitat educativa i sobretot no dei-
xar d’estar orientats per la pedagogia i la espi-
ritualitat ignasiana i altres referències i orien-
tacions de la Companyia de Jesús. Tot amb 
ànim, positivisme, il·lusió i passió per la feina 
d’educar els veritables protagonistes del pro-
jecte: els nostres alumnes. 

Quins records tens del teu pas per l’escola? 

La veritat és que sempre tenim tendència a 
recordar allò positiu, allò que ens ha fet bé. Jo 
considero que sóc com sóc, en bona part, per 

Si vols conéixer el projecte Hortizó2020

www. h2020.fje.edu

l’educació i la formació rebuda a Sant Ignasi. 
Per tant, n’estic molt content especialment 
pels amics que vaig fer i per tot el que vaig 
aprendre de continguts però sobretot d’acti-
tuds i valors. 

Potser remarcaria especialment el fet de l’exi-
gència, la crítica constructiva i reconèixer la 
necessitat de l’alteritat com virtuts importants 
apreses a l’escola. En tot cas, no puc deixar de 
dir que els alumnes del Sant Ignasi hem estat 
molt privilegiats en tenir un ambient propici a 
l’educació i amb un professorat preparat. 

Voldria remarcar tres coses concretes que al 
meu parer exemplifiquen tot el que he dit. La 
primera, l’escola saltant-se el currículum ofi-
cial va programar una assignatura de 
Sociologia que impartia l’Ignasi Vila S.I quan 
nosaltres teníem 16 anys; va ser inaudit i 
exemplificador perquè ens va demostrar que 
allò que és important ha d’ocupar un lloc en 
l’itinerari personal de creixement encara que 
no sigui “obligatori”. La segona és el valor que 
l’esport, tant escolar com l’extraescolar, esde-
venia peça clau per una educació integral. I la 
tercera cosa: l’escola possibilitava amb molt 
respecte l’acompanyament i creixement en la 
fe durant la vida escolar i posteriorment a 
Berchmans. Són tres exemples concrets de 
coses relacionades amb l’escola que m’han 
definit com a persona i que m’acompanyen des 
d’aleshores.

Alguna anècdota per explicar?

Segur que tots en tenim moltes. Jo recordo 
que un dia, amb un amic, vàrem pujar a la 
terrassa “prohibida” de dalt de tot del col·le i 
el P. Sala ens va pescar. Li vàrem dir que el P. 
Miró ens havia fet pujar per calcular l’alçada 
de l’edifici; tot fent-nos l’ullet va marxar. 
Baixant ens vàrem trobar el P. Miró i li vàrem 
explicar que el P. Sala ens havia fet pujar per 
comptar les gàrgoles que hi havia i ens va dir: 
“No és de Literatura el P. Sala? Li hauré de dir 
que deixi els problemes de matemàtiques per 
a mi” i ens va fer l’ullet. Difícil equilibri entre 
amorositat i exigència. 

Com podem col·laborar els antics alumnes?

Una col·laboració sempre demana d’ambdues 
parts per això crec que s’han de reforçar els 
ponts existents entre l’associació i Jesuïtes 
Educació perquè, al capdavall, ens uneix un 
mateix projecte humanitzador que té en la 
cura i l’educació de la persona el seu objectiu 
principal. I aquest objectiu l’assolim amb la 
pedagogia ignasiana i el model de persona que 
comporta. Per tant, ens mou un mateix desig 
que pot semblar fins i tot ingenu però que és 
molt real i revelador: participar, amb el nostre 
esforç i la nostra convicció, en fer un món 
millor per tothom, més just, més equitatiu i 
més solidari. 



Fons  
de beques  

sAnT IGnAsI Fund FI

2 possibilitats

  Donació  
de capital a  
Sant Ignasi Fund FI  
Aquesta aportació té desgravacions fiscals.

      Entregant la butlleta a  
l’Associació d’Antics Alumnes Sant Ignasi. 
Laura Gozálvez  
antics.santignasi@fje.edu 
93 602 30 00 ext. 37252

    Oficina de servei a Sant Ignasi  
Anna Gimeno  
oficinasifund.santignasi@fje.edu 
93 602 30 15

   Inversió 
en Sant Ignasi Fund FI 
Suposa la col·laboració amb el fons de beques, ja que el gestor del 
fons cedeix la major part de la comissió de gestió aplicada al fons.

NOVA SUBSCRIPCIó

     Online www.renta4.com 

    A l’oficina de  
Josep Mª Valls  93 304 19 00

   Rebent la visita a domicili d’un agent de RBL 
Remo Bosch  www.remoeafi.com • 93 500 69 00

    Associació d’Antics Alumnes 
Laura Gozálvez  
antics.santignasi@fje.edu • 93 602 30 00 ext. 37252

     Oficina atenció Endowment Fund 
Anna Gimeno   
oficinasifund.santignasi@fje.edu • 93 602 30 15 

Els donants i inversors rebran una informació periòdica de la 
Comissió sobre l’evolució del fons detallant les noves adicions al 
mateix, així com els rendiments financers i les aplicacions de les 
beques realitzades.

de col·laboració  
des dels 10 €

sant Ignasi Fund FI*

• Fons mixt defensiu en euros.
•  objectiu de rendibilitat d’un 3% anual inversió màxima d’un 

30% en renda variable sectorial, en empreses socialment 
responsables per dow jones sustainability index. 

Les empreses on inverteix el fons 
han de respectar els criteris alineats 
amb els valors de la Companyia  
de Jesús.

EMPRESES qUE  
RESPECTEN  
EL MEDI AMBIENT

EMPRESES 
SOCIALMENT  
RESPONSABLES

EMPRESES  
AMB OBJECTIUS  
DE RENDIBILITAT  
A LLARG TERMINI

Gestió professionalitzada

Remo Advisors EAFI, entitat 
d’assessorament independent, 
actuant com a assessor  
registrat del fons

Fons dipositat en ,  
banc especialista en mercats 
financers, i amb solvència 
patrimonial

  Persones Físiques

exercici 2015 exercici 20162

primers 150€3   50%   75%

Resta   27,5%   30%

Donacions recurrents  
(mínim 3 anys)   32,5%   35%

  Persones jurídiques

exercici 2015 exercici 20162

Donacions generals   35%   35%
Donacions recurrents  
(mínim 3 anys)   37,5%   40%

Tractament fiscal de les donacions1  
a partir de l’1 de gener 2015

1. Llei 27/2014, de 27 de novembre, del Impost sobre Societats (BOE núm. 288 de 28 de novembre), introdueix 
modificacions, amb efectes des de l’1 de gener de 2015, en a Llei 49/2002, de 23 de desembre, de Règim Fiscal 
de les Entitats sense Fins Lucratius i dels Incentius Fiscals de Mesenatge. 2. Límit dedució base liquidable 10%. 
3. Els primers 150€ per el conjunt de donatius de cada contribuent del IRPF:

* Fons autoritzat i registrat per la CNMV.

Sant Ignasi Fund FI és un instrument financer professional i solidari que dóna 
dues terceres parts de les comissions a beques. una comissió financera de la 
Fsi vetlla per l’evolució de sant ignasi Fund Fi.

 Amb l’esforç de  
tots podem fer realitat  
una educació de qualitat  
per a tothom.”

ENDOWMENT FUND
Fons de Beques
Jesuïtes Sarrià - Sant Ignasi
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Matrimonis
>  Adriana Flaquer Cid (P 2004) 

Carlos  Rovira

>  Blanca Segura Villar (P 2005) 
Augusto Gibernau Torres(P 2002)

>  Christian de la Sotilla Baixas (P 2005) 
Alba García Betorz (P 2005)

> Clara Maruny Bardolet (P 2005)
Victor Nicolás García

>  Laura Grasa Navarro (P 2005)
Xavier García

> Joan Camprubí Montal (P 2005)
Cristina Plan

> Andrea Isern Sánchez (P 2005)
Marc Saenger

> Higinio Raventós Martí (P 2007)
Marta Anadón

naixements
PRIMER FILL
Luca

>  Mireia Ferrer Luis (P 1999)
Albert Fontbona Miralles

Alex
>  Noelia Gómez Villanueva (P 2000)

Xavier Cervantes Alonso

Eugenia
>  Ingrid Cornet Rodríguez (P 1999)
>  Víctor Pujol Baldellou (P 1999)

SEGON FILL
Jan

>  Olga Ferrer Luis (P 2001) 
Javier Rivera Jornet (P 2001)

defuncions  
antics

>  Fernando Cavestany  
Sagnier (P 1937)

>  Ricardo Julià Mayol (P 1943)
>  Joaquín Barraquer Moner (P 1945)
>  Francisco Javier Marcet  

Mundó (P 1945)
>  Jose Maria Tulla Lobo (P 1947)
>  Félix Morales Pujol (P 1948)
>  Francesc Torregrosa Brunet (P 1950)
>  Gerardo Fuster de Carulla (P 1952)
>  Jose Antonio Ferrer Grifols (P 1952)
>  Josep Lluís Cunill Amat (P 1953)
>  Rafael Recolons Malvehy (P 1954)
>  Lluís Codorniu Quer (P 1954)
>  Josep Maria Catalán Gili (P 1954)
>  Jon Akordagoikoetxea  

Goikoetxea (P 1955)
>  Jaime de Sivatte Algueró (P 1956)
>  Jaume Baranera  

Blancafort (P 1956)
>  Eladio Soriano Marín (P 1956)
>  Joan M. Trias i Vidal  

de Llobatera  (P 1961)
>  Juan Antonio Malaret  

Miracle (P 1963)
>  Juan Alegre Rosselló (P 1965)
>  Higinio Raventós Negra (P 1967)
>  Luis de Tera Fontanals (P 1974)
>  Inma Peña González (P 1983)
>  Nacho Deu Bartoll (P 1986)
>  Jano Galán Echevarría (P 1995)
>  Valvanuz de la Concha (P 2000)
>  Meritxell Farrerons  

Pericas (P 2002)

defuncions  
familiars
Fernando Cavestany Sagnier, pare de

>  Pablo Cavestany Freixas (P 1972)

Joaquín Barraquer Moner, pare de
>  Rafael Ignacio Barraquer Compte (P 1973) 

i avi de
>  Alexandra Barraquer Kargacin (P 2007)
>  Anton Barraquer Kargacin(P 2009)
>  Valeria Barraquer Kargacin (P 2012)

Jose Maria Tulla Lobo, pare de
>  F. Javier Tulla Mariscal de Gante (P 1986) 

i germà de
>  Joan Tulla Lobo (P 1951)

Gerardo Fuster de Carulla, germà de
>  Joaquín M. Fuster de Carulla (P 1947)
> Alberto M. Fuster de Carulla (P 1954)
> Valentín M. Fuster de Carulla (P 1960)

Jose Antonio Ferrer Grifols, pare de
>  Carlos Ferrer Fatjó (P 1983)

Rafael Recolons Malvehy, pare de
>  Guillem Recolons Argente (P 1980)
>  Natàlia Recolons Argente (P 1986)

Lluís Codorniu Quer, pare de
>  Lluís Codorniu Torguet (P 2002)

Josep Maria Catalán Gili, pare de
>  Juan Ignacio Catalán  

Ledesma-Ramos (P 1987)

Joan M. Trias i Vidal de Llobatera , germà de
>  Xavier Trias i Vidal de Llobatera (P 1963)
> Jorge Trias i Vidal de Llobatera (P 1966)
> Albert Trias i Vidal de Llobatera (P 1971)
> Carlos Trias i Vidal de Llobatera (P 1971)
> Lluís Trias i Vidal de Llobatera (P 1977)

Fes-nos arribar les teves notícies
antics.santignasi@fje.eduel notiCiari dels anTiCs

Juan Alegre Rosselló, germà de
>  Sebastià Alegre Roselló (P 1968)
> Cayetano Alegre Roselló (P 1969)

Higinio Raventós Negra, pare de
>  Higinio Raventós Martí (P 2007) 

i germà de
> Manuel Raventós Negra (P 1964)
> Carlos Raventós Negra (P 1968)
> José M. Raventós Negra (P 1968)
> Pedro Raventós Negra (P 1972)
> Javier Raventós Negra (P 1977)
> Esteban Raventós Negra (P 1985)

Inma Peña González, mare de
>  Pablo de Regás Peña (P 2011)
> Beatriz de Regás Peña (P 2013)
> Víctor de Regás Peña (P 2014)
> Gonzalo de Regás Peña (P 2014)

Nacho Deu Bartoll, germà de
>  Anna Deu Bartoll (P 1983)
>  Rosa Deu Bartoll (P 1985)
>  Alex Deu Bartoll (P 1991)

Ana María Pons Fortuny, esposa de
>  Esteban Barangé Tusquets (P 1944)

Maria Teresa Arasa i Masclans,  
esposa de

>  Manuel Delsors Espuny (P 1954) 
mare de

>  Montserrat Delsors Arasa (P 1982)
>  Manuel Delsors Arasa (P 1986)

Isa Solà Matas, germana de
>  Javier Solà Matas (P 1973)

Maria Dolors Vernet Bori, esposa de
>  Guy Gerbeau Petit (P 1962)

Maria Angeles Trias de Bes Recolons, 
germana de

>  Federico Trias de Bes  
Recolons (P 1949)

>  Guillermo Trias de Bes  
Recolons (P 1951) 
i mare de

>  Sergio Vidal-Quadras  
Trias de Bes (P 1991)

Maria Rosa Vinzia Uriach,  
germana de

>  Cayetano Vinzia Uriach (P 1961)
>  Javier Vinzia Uriach (P 1962)

Ana María Aguilar Peyra, mare de
> Gerardo Soler Aguilar (P 1984)
> Fátima Soler Aguilar (P 1985)

germana de
>  Carlos Aguilar Peyra (P 1965)

M. Luisa Giménez Ortega, esposa de
>  Federico Puerto Castells (P 1950) 

i mare
>  Federico-Sergio Puerto  

Giménez (P 1984)
>  Gemma Puerto Giménez (P 1988)
>  Marcos Puerto Giménez(P 1989)
>  Carla Puerto Giménez (P 1992)
>  Luis-Alberto Puerto  

Giménez (P 1993)

Josep Maria Sostres Comas, pare de
>  Gloria Sostres Corominas (P 1982)

Alfons Cardelús Barcons, pare de
>  Anna Cardelús de Balle (P 1977)

Francisco Javier Marcet Mundó,  
germà de

>  Pedro Marcet Mundó (P 1948)
> Ramón Marcet Mundó (P 1955)

Fernando Rodríguez Méndez, pare de
>  Fernando Rodríguez Vilaró (P 1984)
> Juan Rodríguez Vilaró (P 1985)
> Joaquín Rodríguez Vilaró (P 1990)

Maria Neus Elies Gibert, esposa de
>  Joan Güell Fortuny (P 1952)

Jano Galán Echevarría, germà de
>  Bea Galán Echevarría (P 1992)

Francesc Torregrosa Brunet, pare de
>  M. Angeles Torregrosa Bach (P 1977)

Oriol Mercadal i Peyri, germà de
>  Carlos Mercadal i Peyri (P 1958)

Pablo Sangrà Inciarte, germà de
>  Juana Sangrà Inciarte (P 1993)

Ricardo Julià Mayol, pare de
>  Pedro Julià Mayol (P 1943) 

i germà de
>  Ricardo Julià Capdevila (P 1971)

altres defuncions
>  Lluís Cortés Forteza, SJ
>  Quim Marcet i Pineda, SJ



L’agenda

Consell de Delegats

Dia de l’antic
Promoció del 1937 Promoció del 1947 Promoció del 1957  
Promoció del 1967 Promoció del 1977 Promoció del 1992  
Promoció del 2007 Festa Jove promoció del 2012

Tots som l’Associació

9 

22 

2017

2017

Febrer

Abril

de l’associació

Volem estar connectats amb tu!

Envia’ns-ho a antics.santignasi@fje.edu

Necessitem el teu 
correu electrònic

23 2017Març

Associació d’Antics Alumnes
Jesuïtes Sarrià - Sant Ignasi

V Llenties  
Solidàries
En benefici de la  
Fundació Carles Blanch

LLENTIES Solidàries
Sant Ignasi
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notícies breus

>  Josep Baselga  (P 1976) 
Director mèdic de l’hospital Memorial Sloan 
Kettering de Nova York des de 2013 (MSKCC)

Els oncòlegs Manel Esteller, Josep Baselga 
(P.1976) i Joan Massagué, han estat 
guardonats amb el XXVIII Premi Internacional 
Catalunya en un acte al Palau de la 
Generalitat, presidit pel president de la 
Generalitat de Catalunya. Carles Puigdemont, 
va agrair als tres, la seva tasca «darrere dels 
paravents i treball silenciós» per salvar vides 
contra el càncer.
Els guardonats han agraït la sensibilitat del 
territori català i del jurat a l’hora de premiar 
investigadors científics, i han reafirmat el seu 
compromís investigador contra el càncer, 
considerada l’«emperador de totes les 
malalties», en paraules de Baselga. A més, 
han explicat les diferents motivacions 
personals que els impulsen a seguir lluitant 
dia a dia contra una malaltia que cada anys 
es cobra una xifra molt elevada de vides. El 
director mèdic del Memorial Sloan Kettering 
Cancer Center, Josep Baselga, ha destacat les 
ganes d’aconseguir llançar un «escac i mat a 
la malaltia» del càncer.

Sergi Fabregat (P 2007) i Alex Domínguez (P 2007)

Estamos ayudando a la Fundación Poste Rojo con una 
campaña de recaudación de fondos para construir la primera 
casa de un nuevo barrio para las familias del barrio de María 
Auxiliadora (Bahía de Caráquez) que están afectadas por el 
terremoto de 7,8 grados ocurrido el 16 de abril en la costa de 
Ecuador. La Fundación Poste Rojo es un grupo de voluntarios 
con ganas de aportar a corto y largo plazo a la reconstrucción 
de territorios afectados por el terremoto. Nosotros hemos 
tenido la suerte de conocer y colaborar con este grupo este 
verano en Ecuador. Nuestra campaña es un crowdfunding, lo 
que significa que esperamos llegar a un objetivo de 
financiación concreto en un periodo de tiempo limitado a 
partir de pequeñas y grandes donaciones que recibirán un 
obsequio en función del nivel de donación. Así 
conseguiríamos que Poste Rojo pueda poner  
«La Primera Piedra».
MÁS INFORMACIÓN: www.posterojo.org

Construyendo sueños  
Proyecto de becas a jóvenes de escasos  
recursos económicos
responsaBle: P. Rafael de Sivatte Algueró, SJ
Asociación Fe y Alegría, dedicada a la educación de jóvenes en zonas 
rurales o marginales. 
paÍs actuación: El Salvador, Centroamérica
proyecto: Otorgar becas educativas a jóvenes de ambos sexos, los 
cuales se encuentran en condiciones de vulnerabilidad social y en 
situaciones de pobreza.

MÁS INFORMACIÓN: rsivatte@uca.edu.sv / www.uca.edu.sv

>  Enric Puiggròs, SJ (P 1992) 
Ha publicat un nou llibre infantil 
titulat Ignasi de Loiola, dins la 
col·lecció Sabies qui? de 
Publicacions de l’Abadia de 
Montserrat.

FITXA 
isBn: 978-84-9883-847-3 
nombre de pàgines: 20 
il·lustradors: Sebastià Serra | 
editorial: Publicacions de l’Abadia  
de Montserrat

RESUM 
Va ser un noble basc que després 
de llegir la vida de Jesús, es 
converteix al cristianisme i funda  
la Companyia de Jesús. Els seus 
membres es coneixen com a 
jesuïtes. Però, què hi feia  Ignasi  
de Loiola a Manresa? I per què va 
passar per Montserrat? On anava? 
La història d’un gran home 
explicada per als més petits.  
Amb fotografies i dibuixos.

>  Jordi Ludevid 
Anglada  (P 1967)

President del CSCAE 
(Consell superior dels 
col·legis d’arquitectes 
d’Espanya) ha estat 
elegit President de la 
Unió Professional 
espanyola que agrupa 
totes les professions de 
l’estat així com també 
vicepresident del 
Consell Europeu de 
Professions liberals.

COL·LABORA
Campaña primera piedra

SENAT 
D’EXPRESIDENTS
El darrer 16 de novembre es va reunir  el senat  
d’ex-presidents de la nostra Associació.

Assistiren: Andrés Espinós Tayà (P. 1937), Joan M. Tintoré 
Turull (P. 1945), Juan José Arbolí Desvalls (P. 1946), Juan 
Alberto Valls-Jové (P. 1948), José María Gispert Casamor, 
SJ (P. 1952), Pere Grau  Vedaguer (P. 1954), Josep-D. Guàrdia 
i Canela (P. 1961), Ricard Santomà Boixeda (P. 1962),   José 
Manuel Casasnovas Roldós (P. 1970), Andrés Espinós 
Pérez-Mañanet (P. 1971), Juan N. García-Nieto Portabella  

(P. 1981) i Antoni Roigé, SJ.

Després de la tradicional benedicció de la taula, el nostre 
president Andrés Espinós ens va explicar les darreres  
noticies i novetats de l’Associació, entre les que cal 
subratllar, el Congrés Europeu celebrat a Roma amb gran 
presència de la nostra Associació, la fita que suposa la 
organització del congrés mundial de 2021 a Barcelona, 
així com la imminent aparició del nou catàleg 2017 que 
per primera vegada es podrà  consultar on-line.

Durant el dinar, es varen tractar  diversos temes actuals 
de l´Associació, recordant las dates del Consell de 
Delegats 9 de febrer i  el 22 d’abril el  Dia de l’Antic.
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 70 años  
  de publicación 300 números

En mayo de 1947 apareció el primer número de Estol, 
subtitulado Circular de los Antiguos Alumnos del Colegio 
de San Ignacio, en un formato de cuatro cuartillas,  
y lo hacía catorce años después de constituirse la 
Asociación de Antiguos Alumnos (julio de 1933).  
En la salutación de ese primer número, A los antiguos 
alumnos, se dice entre otras cosas que «Estol» es  
una palabra que significa «reunión familiar», y la 
justificación de este título es porque Estol d’amics era 
el nombre de la hojita de que se valían los fundadores 
de la Asociación para ponerse en contacto con los 
antiguos alumnos, tal como añade el editorialista 
después de hablar del número como de una Circular, 
«Revista tal vez, algún día». Y así ha sido: una revista 
de más de 30-40 páginas. En ese primer número hay 
una completa crónica del día del Antiguo de 1947 y se 
inicia una sección, No sabes que…, que es en la 
actualidad el Noticiari dels Antics.

En este año 2016 que está a punto de acabar 
concluye el año 70 de la publicación de Estol, 
y además este ejemplar coincide con la edición 
del número 300. Una efeméride que debe 
recordarse y celebrarse porque supone una 
larga permanencia con distintas periodicida-
des, desde mensual en sus inicios hasta cua-
trimestral en los últimos años, y a pesar de las 
dificultades que han surgido a lo largo de los 
años nuestra revista nunca ha faltado a la cita. 
Un ejemplo a seguir por otras asociaciones.

Conozco bien la revista y no solo como antiguo 
alumno lector de ella, sino porque durante un 
decenio (1981-1990) fui el responsable de su 
edición en momentos difíciles, ya que el año 
anterior el consiliario padre Joaquim Julià 
tuvo que abandonar su dirección por motivos 
de salud. Durante aquel periodo tuve la ines-
timable ayuda y colaboración del padre Antoni 
Roigé, que ha sido durante 35 años, la mitad 
de la vida del Estol, consiliario de nuestra aso-
ciación. Quiero aprovechar este aniversario 
para rendir un homenaje de gratitud al padre 

Roigé, que hace unos meses fue relevado de 
su cargo por el padre Josep Mª Gispert (P. 
1952) (Estol, núm. 298), por el gran servicio 
que ha hecho a la Asociación durante estos 
35 años y al Colegio donde durante 60 años 
ha estado dedicado a diferentes funciones. 

En todas las épocas, y como otras publica-
ciones similares, la revista ha tenido una 
gran carga de voluntarismo por parte de 
algunas personas, desde la junta, con la 
ayuda de algunos colaboradores. Todas las 
promociones deberían tender una mano a 
los responsables de su publicación, remi-
tiendo escritos de colaboraciones diversas, 
sin olvidar las esperadas crónicas de las 
reuniones de promoción y el noticiario, 
siempre tan esperados por todos. Esto, en 
un grupo de antiguos alumnos tan nume-
roso e intelectualmente tan diverso, debería 
ser fácil de conseguir. De ello depende que 
la revista continúe, 70 años más y los que 
vengan. La Asociación, los Antiguos 
Alumnos y el Colegio lo agradecerán. 

fernando alfonso moraGa lloP  
promoción 1963  
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Com cada any la nostra Associació atorga dos 
premis a la Excel·lència pels Treballs de Recerca 
realitzats pels alumnes de Batxillerat. 

El Premi P. Joaquim Julià, S.J. que s’entrega als 
treballs relacionats amb temes de Ciències i 
Tecnologia ha sigut atorgat a Pablo Martínez  
de Tejada Núñez (P 2016) pel treball: DIY  
(Do It Yourself), Fab Lab i Fabricació Personal.

D‘altra banda el Premi Professor Ignasi Feliu  
de Travy que s’entrega als treballs amb temes 
relacionats amb les Àrees d’Humanitats, Arts  
i Ciències Socials ha sigut atorgat a Cecilia 
Mogas Ribas (P 2016) pel treball: El cine de 
Charles Chaplin: cuadro social de los Estados 
Unidos de principios del siglo XX. 

Donada l’actualitat dels temes del seus respectius 
treballs, hem tingut interès de mantenir una 
xerrada personal amb tots dos per tal de conèixer 
els seus respectius punts de vista i tractar, 
profunditzar i ampliar unes sèrie de qüestions 
relacionades amb els seus treballs.

Associació d’Antics Alumnes
Jesuïtes Sarrià - Sant Ignasi

premis

Premis a 
l’exCel·lènCia
pels Treballs de reCerCa  
realiTzaTs pels alumnes  
de baTxilleraT
isidre abelló 
promoció 1970  

ENTREVISTA A PABLO MARTÍNEZ  
DE TEJADA NÚÑEZ 
TREBALL DIY (Do It Yourself), Fab Lab i Fabricació Personal

Per què aquest tema?

Ja des de ben petit havia assistit a certes presen-
tacions de TdR i la veritat és que li tenia bastant 
de respecte però amb el que em vaig quedar va ser 
que havia de ser un tema que m’agradés el sufici-
ent com per estar treballant dos anys. Jo tenia clar 
que seria un treball molt pràctic i relacionat amb 
la tecnologia del món actual. De fet, durant el 
període d’elecció del tema vaig mirar un TED Talk 
de Neil Gershenfeld que em va cridar molt la aten-
ció ja que es tractava de globalitzar el coneixement 
i portar eines d’autoaprenentatge, relacionades 
amb la tecnologia, a arreu del món 

Que t’ha aportat?

He de dir que ha sigut un treball que no només 
m’ha servit per aprendre la metodologia per 
realitzar una recerca amplia d’un tema sinó que 
també m’ha aportat competències molt inte-
ressant en quant al món del Fab Lab. En primer 
lloc he tingut la oportunitat de treballar en una 
“acadèmia” Fab Lab oficial a l’estiu on vaig 
poder comprovar el potencial del concepte. No 
cal afegir que també he après eines de progra-
mació i modelat 3D que m’estan ajudant actu-
alment  a la universitat. No obstant això, el que 

més valoro és que m’he adonat que el món tal 
i com el concebem avui en dia està canviant i 
creixent cada vegada més, i el concepte del Fab 
Lab propulsa millores com la sostenibilitat i la 
proximitat de consum i de fabricació. 

En què creus que beneficiaria de cara al futur 
la incorporació del Fab Lab a les escoles, 
com per exemple al Sant Ignasi? 

Tot i que no deixa de ser una aposta arriscada, 
és una mesura que tard o d’hora moltes esco-
les hauran de prendre si es volen mantenir a 
l’elit de la educació. Possiblement sigui una 
opció que a priori sembli només adreçada a 
una minoria d’alumnes com els que han triat 
itineraris científics o tecnològics. Però aquest 
és el problema: està pensada per a tothom, 
nens, nenes, adolescents i fins i tot gent gran. 
La incorporació del Fab Lab pot tenir diversos 
efectes com qualsevol canvi. A curt termini 
potser no tindrà tanta repercussió en el àmbit 
acadèmic però almenys serà un espai on els 
alumnes estiguin còmodament aprenent sobre 
coses que els servirà en el futur. 

A llarg termini, al haver acabar una formació 
escolar que hagi incorporat un Fab Lab, els 
beneficis són múltiples: d’entrada es tenen 
competències que poden ser molt útils en iti-
neraris universitaris científics com la informà-
tica o el modelat 3D. Seguidament, es té una 
base de metodologia d’autoaprenentatge que 
difícilment es pugui adquirir d’alguna altra 
manera, i això a moltes etapes de la vida, no 
només a la universitària resulta imprescindible 
quan et trobes amb situacions que mai no se 
t’havien presentat. Finalment, ja en un àmbit 
més personal, el Fab Lab et pot dotar d’una 
cultura tecnològica molt àmplia que facilita 
l’enteniment del món que sembla girar al vol-
tant dels avenços tecnocientífics. Concretament 
al Sant Ignasi que té un alumnat ben ampli de 

totes les modalitats, de segur que pot tenir bons 
resultats aquesta incorporació. Amb tants par-
ticipants poden sorgir idees innovadores que 
es puguin realitzar sense tenir una gran sala de 
instal·lacions. A més, pot servir per orientar als 
alumnes de cara a la professió que voldrien 
arribar. Molts dels meus companys es trobaven 
a finals de maig sense saber què farien després 
dels exàmens finals, i encara menys de la car-
rera que escollirien. Amb això no vull dir que 
no se’ns hagi donat informació, al contrari. Però 
de nou, no era pràctic. En el moment en que 
l’alumne es veu fent té una idea més clara dels 
seus interessos. Sí que és discutible que el Fab 
Lab es mou dins d’un mon de l’enginyeria però 
això no vol dir que sigui incompatible amb 
altres activitats orientatives. I de fet s’haurien 
de complementar unes amb les altres ja que la 
diversitat de coneixement és un element molt 
important per a l’individu i la comunitat.

Hem arribat al Fab Lab com a evolució, quin 
penses que es el següent pas? 

Acabar de cultivar aquesta cultura arreu del 
món i canalitzar-la per la millora global. Crec 
que és una eina molt potent per combatre pro-
blemes internacionals com el canvi climàtic. 
En comptes de tenir equips distribuïts no 
cohesionats, es pot formar una coalició inter-
nacional que busqui solucions de acabar amb 
el problema i no de posposar-lo com s’ha fet 
últimament. I aquest és un exemple molt clar 
però hi han d’infinits com la millora de qua-
litat de vida com s’ha fet a diverses poblacions 
africanes, innovació en ciutats intel·ligents... 
Tot i això cal primer fer el pas de la compar-
tició de la informació de manera que els que 
vulguin participar ho puguin fer. Però la pro-
pietat intel·lectual encara es paga molt cara i 
la gent valora més les idees que no la seva rea-
lització, que és el que realment importa. 
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ENTREVISTA A  
CECILIA MOGAS RIBAS 
TREBALL El cine de Charles Chaplin: cuadro social de los 
Estados Unidos de principios del siglo XX

Per què aquest tema?

Vaig escollir aquest tema per diverses raons. En 
primer lloc, simplement volia conèixer més a 
fons aquell personatge que, quan era petita, apa-
reixia tantes vegades a la televisió de casa i que 
no només feia riure als meus germans petits sinó 
que també als meus pares i avis. Volia saber, 
doncs, què tenia i què feia d’especial aquell vaga-
bund, pobre, mal vestit, en blanc i negre i que, 
a més a més, no parlava. Després d’investigar 
una mica sobre el tema, vaig adonar-me’n que 
el que l’havia convertit en heroi era el fet d’haver 
creat un art relacionat amb un dels temes més 
importants de la vida, que és el de la vida huma-
na i la recerca de la llibertat i felicitat.  Així que 
vaig començar a endinsar-me en el seu cinema 
per a descobrir aquell gènere cinematogràfic que 
no només va triomfar durant els seus anys de 
producció sinó que encara avui dia segueix sent 
un dels preferits del cinema universal.

Què t’ha aportat?

Charles Chaplin assumeix en el seu cinema la 
responsabilitat de reflectir i transmetre tots 
aquells valors oblidats i denunciables que hi 
havia a principis del segle XX als Estats Units. 
És per això que, amb el temps, transforma el seu 
humor: al principi es molt més superficial, però 
al final és molt més subtil per a emocionar i com-
moure l’espectador. Així, fent el treball he des-

ple aparença de les coses , o de la Història, com 
comentava anteriorment, i fins i tot de la meva 
vida. M’ha fet reflexionar sobre les cares ocultes 
d’una societat i de tot el que hi ha darrere. M’ha 
donat un esperit més crític davant els diaris, 
notícies de la televisió, perquè una cosa és el que 
es comunica o el que sembla a primera vista, i 
l’altra és la realitat. És el que comentava anteri-
orment: per fer el treball vaig llegir molts llibres 
d’Història; semblava que tots parlarien el mateix 
perquè tots tenien més o menys els mateixos 
títols. Tanmateix, el que vaig veure va ser que, 
mentre uns parlaven dels feliços anys 20, els 
altres parlaven de les baixes classes de la societat. 
Jo crec que primer ens hem d’informar bé de 
tots els punts de vista per després no perdre el 
nostre sentit crític.  

Veus similituds entre aquella època i la d’ara 
amb Donald Trump?

Pel que fa a la immigració, que és un dels temes 
que tracta Chaplin en les seves pel·lícules, trobo 
que la situació d’abans i la d’ara és bastant simi-
lar. Chaplin denuncia el mal tracte que rebien 
els immigrants quan arribaven als Estats Units; 
de fet, a la pel·lícula de The Inmigrant dona una 
visió molt realista del que va suposar aquesta 
immigració. Per donar un exemple, hi ha una 
escena en la qual apareixen tot d’inmigrants en 
un vaixell direcció Estats Units, tots molt junts; 
alguns vomitant i d’altres morts de gana. Aquí 
veiem com Chaplin vol mostrar les males con-
dicions de vida que tenien. Després hi ha una 
escena còmica, i la següent ja és l’arribada al nou 
país. Tanmateix, quan els immigrants plens d’es-
perança miren l’estàtua de la Llibertat, són sepa-
rats amb una corda com quan un animal és ficat 
dins la gàbia. És un fet molt contradictori : no 
anaven a Amèrica a la recerca d’una vida millor 
i lliure? Per què els tracten com a animals? A 
través d’aquest paral·lelisme, Chaplin vol denun-

cobert que la seva tècnica de l’humor és molt 
més important del que sembla. 

Havent dit això, considero que una de les coses 
que he après  fent el treball és que cadascú 
explica la Història des de la visió que més l’in-
teressa. La dels feliços anys 20 als Estats Units 
sempre m’havia semblat molt propera a la feli-
citat i el benestar social, o al menys això és el 
que havia anat llegint als llibres. Tanmateix, 
amb el treball de camp realitzat, és a dir, la visu-
alització i anàlisi de les 10 pel·lícules, Chaplin 
m’ha anat explicant la Història de “l’altra cara 
de la moneda”, és a dir, la que hi ha darrere de 
les fabriques, del progrés, del consumisme, de 
les grans produccions de cotxes, del progrés 
americà i de les luxoses festes socials de prin-
cipis del segle XX. Charles Chaplin va posar la 
seva càmera al costat dels més desfavorits, la 
vida dels quals quedava extremadament lluny 
de tots aquells luxes dels quals estava gaudint 
la seva mateixa societat. 

Quin era l’objectiu del teu treball?

Com he comentat anteriorment, jo volia perquè 
Charles Chaplin havia revolucionat d’alguna 
manera la societat americana amb les seves pel-
lícules. Així que contestant aquesta pregunta és 
com vaig formular la meva hipòtesi: “les pel-
lícules de Charles Chaplin, malgrat la seva pri-
mera impressió còmica, contenen un elevat 
missatge de crítica social, política i econòmica. 
Jo sabia que els seus films eren crítics, però volia 
saber com hi havia reflectit la Història i alhora 
com va ser capaç de criticar el sistema capitalis-
ta que va evolucionar tant sense tenir en comp-
te la part de la societat que diferia tant d’aquella 
nova manera de viure. 

T’ha canviat la manera de pensar i veure les 
coses?

La veritat és que sí : m’ha convertit en una per-
sona més sensible, que no es queda amb la sim-

ciar que la pobresa que va fer marxar els immi-
grants dels seus països, no només no se soluci-
onarà sinó que a més a més, ni tan sols se’ls 
reconeixerà com a persones sinó com a animals. 

Així és com Chaplin ens fa veure la situació tan 
desafavorida en la qual es trobaven els immi-
grants durant els feliços anys 20. Ara bé, en rela-
ció amb la nostra situació actual, és veritat que 
la societat ha evolucionat molt des de llavors 
(tecnologia, avenços científics), però no trobo 
que en termes d’immigració haguem millorat 
gaire. Per exemple, la política del mateix Donald 
Trump, nou president dels Estats Units, se cen-
tra en vetllar pels americans, oblidant-se del 
món sencer i, doncs, tancant les fronteres als 
immigrants. Que és exactament el que passava 
llavors. Bé, abans les fronteres estaven obertes i 
avui dia no, però considero que al final els fets 
són els mateixos, és a dir, el mal tracte que rebi-
en i reben. Havent dit això, és molt fàcil criticar 
a Trump, però en el fons el món sencer està igual, 
començant per la mateixa UE, que està tancant 
les fronteres amb Turquia. 

La segona similitud que he trobat està relacio-
nada amb el sistema capitalista. Hem vist que 
Chaplin el critica constantment (escena City 
Lights en la qual s’està inaugurant una estàtua 
i en el moment en què l’alcalde de la ciutat està 
fent un discurs, comença a parlar amb una veu 
d’ànec, com per dir que és tot tan idíl·lic i fals 
que ni se l’entén. Paral·lelament, Charlot, el 
vagabund, està dormint a sobre de l’estàtua. 
Contradicció: discurs parlant de prosperitat eco-
nòmica i només a dos metres hi ha un sense 
sostre que no té diners ni per menjar ). 

El que vull dir és que encara avui dia perdura 
aquesta obsessió pels diners, tant, que la classe 
mitja està desapareixent, fet que està provocant 
una distinció molt marcada entre els rics i els 
pobres, igual que a l’època de Chaplin.
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solidaritat

ii torneiG 
Pàdel
solidari
CenTre sanT jaume
23 d’oCTubre

El passat 23 d’octubre es va celebrar  
a les instal·lacions del Star’s Padel 
el 2º Campionat solidari de Pàdel destinat  
a finançar els projectes que desenvolupa  
la Fundació Carles Blanch.

a questa fundació te com a missió ajudar 
en la formació i la promoció humana, 
social i cultural dels infants i joves en 

situació d’alta vulnerabilitat o risc d’exclusió 
social. Es va constituir quan es va celebrar el 
centenari de l’escola de Sarrià i precisament 
el proper any complirà els 20 anys de la seva 
creació.

Actualment te un centre a Badalona (Centre 
Sant Jaume) en el que porta a terme els seus 
projectes: Centre Obert, UEC (Unitat d’Escola-
rització Com partida), Suport a l’Acció Educativa 
i el programa Activat d’inserció laboral.

La jornada esportiva va ser tot un èxit de par-
ticipació i de col·laboració. Hi van haver tres 
categories: masculina ,femenina i mixta amb 
un total de 52 parelles. El nivell de joc va ser 
mot alt (potser se’ns va enganxar quelcom del 
campió mundial Fernando Belasteguin que 
s’entrena en aquest club)  i vàrem poder gaudir 
de partits realment interessants.

Els partits de la fase prèvia van començar a les 
10 del matí desprès d’haver recollit el pack de 
benvinguda en el que entre altres coses hi 
havia la samarreta commemorativa de la 
diada. A les 5 de la tarda es va efectuar la rifa 
de les butlletes que es podien comprar allà i 
molts dels assistents van poder gaudir de 
l’emoció d’aconseguir diversitat de regals: 

sopars, dinars, aliments, vins, material bellesa, 
etc.

A les 19 hores i desprès de celebrar-se les finals 
de totes les categories i les de consolació , el 
President de la Fundació Sr. Jaume Boadas va 
entregar els premis al guanyadors i finalistes, 
agraint la col·laboració de tots els presents, als 
voluntaris que van ajudar a la organització i a 
Star’s Paddle que un any més ens va cedir gra-
tuïtament les seves instal·lacions.

Aprofito per agrair els esforços de totes les 
institucions que han col·laborat en la organit-
zació d’aquest acte: AMPA de l’escola, Antics 
Alumnes, Centre Sant Jaume i Fundació Sant 
Ignasi.

Desitjo que el proper any siguem més els que 
gràcies a l’esport ajudem a tasques solidaries.

Aneu entrenant...!

iGnasi Gomà 
Tresorer de la fundaCió Carles blanCh  
promoció 1972
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en record

lluís  
Cortés  
forteza s.J.

M allorquí, de la merceria del carrer Colón, amb dos 
cognoms que el delataven com a “jueta” de pare i 
mare. Estava molt satisfet de la seva ascendència 

jueva. Família nombrosa, tres germans jesuïtes i més 
d’una monja.

El meu primer contacte amb en Lluís va ser allà pels 
anys 50. Vam coincidir a Sant Cugat, en el que ara es 
Centre Borja, però en aquells anys era el “Col·legi Màxim”, 
és a dir, on fèiem els estudis de filosofia y teologia. La 
coincidència va ser bastant relativa perquè ell estudiava 
ja la teologia i jo, més jovenet, la filosofia. Ell estava a la 
part esquerra de l’edifici i nosaltres a la dreta, separats 
per un espai neutral, una mena de reixat invisible, que 
constituïa dos mons distanciats. Tot i això vaig identifi-
car en Lluís Cortés com una persona delirosa de dedi-
car-se en cos i ànima al món treballador.

Ja sacerdot, no parava de donar xerrades, conferències 
i tandes d’Exercicis, seguint el seu ideal de donar a conèi-
xer l’Evangeli. Anava escopetajat, amunt i avall per 
Barcelona, en una “vespa” fins que un dia va tenir un 
accident. Jo aleshores m’estrenava com a sacerdot i el 
vaig haver de suplir en els seus compromisos. Sort que 
em va orientar i facilitar material Però haig de confessar 
que m’ho vaig passar molt malament en unes xerrades 
a l’empresa Guerin.

Carles Portabella, sJ. 
promoció 1943 

En record...

una vida, totalment  
dedicada a l’apostolat

E l Lluís, profundament espiritual, era 
únic entre moltes coses. Sobretot pel seu 
bon humor, la vitalitat i la humilitat.

Poques persones hem conegut que entressin 
al despatx per explicar-nos un acudit. El 
Lluís n’era una. Al llarg de més de 25 anys 
n’hem sentit de bons i de no tant bons però 
sempre amb el seu somriure de jueu (com a 
ell li agradava explicar, per l’origen Mallorquí 
i el nas que ho recordava).

El Lluís va acompanyar als nois de la Formació 
Professional  i a tots nosaltres des de la com-
prensió i el bon humor, ambdues coses tan 
necessàries en molts dels moments del nostre 
dia a dia. Escrivint això el sentim riure.

anna sarrias i núria montmany 
professores de sant ignasi

En record...

bon humor, vitalitat  
i humilitat

Anys més tard, un dia a Loiola em vaig trobar 
amb un company jesuïta que se li assemblava. I 
li ho vaig dir. La seva reacció va ser: “Calla, hom-
bre, calla. Un día fui a Barcelona y por la calle 
con frecuencia me saludaban: “adiós padre 
Cortés””. Era més conegut que la monyos. 
Tutejava els “botones” del Banesto i es relacio-
nava amb els directius del banc.

Però on més tenia posat el cor era a la parròquia 
de la Sagrada Família. Catequesi, grups de joves 
i de matrimonis. Amb la renovació conciliar, va 
ser un gran promotor de les Comunitats de Vida 
Cristiana, que volien posar al dia les Congregacions 
Marianes. En aquest temps, per difondre més 
l’Evangeli, va publicar una sèrie de fulletons de 
diferents temes, tot a base de cites bíbliques, 
majorment del Nou Testament. Un dia em va 
comentar que el seu gran consol era el molt que 
havia donat a conèixer l’Evangeli.

Ja portava anys de rodatge quan va desembarcar 
a Sant Ignasi. Catequista, naturalment. I també, 
molt comprensible, amb els noi i noies de 
Professional. Després va ampliar la catequesi 
amb els menuts. Se’ls emportava a una habitació, 
mig desballestada, a l’edifici on també hi van fer 
el “cau” els escoltes del P. Salat. Un dia els hi va 
plantejar el dilema de escollir, un diumenge a la 
tarda, entre anar a missa o al camp del Barça. 
Un va dir que ell aniria a missa. La raó, molt 
senzilla, era de l’“Español”.

Amb aquesta vida, totalment dedicada a l’apos-
tolat, es va anar fent gran. I una mica sort i amb 
poca vista, a la cantonada de Carrasco i 
Formiguera amb Margenat, rebia amics incon-
dicionals que el visitaven i el treien a passejar.
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L a meva relació amb el P. Lluís Cortés va 
ser en dos àmbits: primer com a pare 
d’alumnes del Sant Ignasi Sarrià i després 

com a Director General. El P. Cortés feia la 
catequesi als alumnes de primària al local que 
hi havia a Carrasco i Formiguera, just abans 
d’entrar al col·legi, i que ara forma part de la 
Residència Xavier on viu la comunitat de jesu-
ïtes. Els ensenyava a pregar i a establir una 
relació personal amb Jesús. Els meus fills ho 
recorden amb gran afecte, així com també les 
Eucaristies familiars dels dissabtes al vespre 
i les primeres comunions que van fer presidint 
ell la celebració.

A partir de l’any 2003, quan em vaig incorpo-
rar al Sant Ignasi Sarrià com a Director 
General i també com a Director de l’Institut 
Politècnic Sant Ignasi (Formació Professional), 
la meva relació va ser més propera i intensa. 
En aquells moments era el consiliari d’estudis 

professionals i s’escarrasava en fer conèixer 
Jesús a alumnes que s’havien incorporat, ja 
grans, al Sant Ignasi. Tasca gens fàcil i a la que 
es dedicava amb proximitat, principis ètics i 
amb l’experiència d’haver estat “cura obrero” 
en diferents empreses. Sempre ho feia amb un 
somriure afable, amb algun acudit enginyós i 
amb algun llibre per recomanar. A casa en 
guardem uns quants dedicats per ell.

La seva salut ja era delicada i li havia afectat 
allò que més havia gastat més: el cor (amb un 
infart) en l’època que va estar al capdavant de 
l’escola de la Sagrada Família, l’oïda de tant 
escoltar a petits, joves i grans i a la vista des-
prés de la seva gran passió, llegir.

Per tot això l’he qualificat de venerable, per-
sona d’edat que mostra noblesa, prestigi i 
digne de respecte i estimació. Lluís, gràcies 
per la teva vida compartida.

Joan bassas 
promoció 1972 

En record...

un jesuïta venerable
en record

Joaquim 
marCet, sJ

E l Quim era una persona molt peculiar i molt coherent amb 
la seva manera de fer; sense fer soroll arribava als nens amb 
molta senzillesa i humilitat.

Tots recordem molts moments:

•  Amb el Miquelet, la seva titella, donava la benvinguda els més 
petits.

•  Les seves classes de plàstica, molt pràctiques, manualitats i 
reciclatge de tot el que trobava.

•  Les lligues de futbol de 3er i 4t els dissabtes al matí tots hi 
participaven; eren moments de companyonia, de jugar net. El 
Quim com a àrbitre promovia tots aquests moments.

•  Les sortides a Can Barba, el Quim no hi faltava, era el pal de 
paller per fomentar una bona convivència. Eren moments que 
ajudaven als nens a créixer amb responsabilitat, autonomia...

•  Quan arribava l’estiu, en quina il·lusió rebíem la seva visita en 
els llocs d’estiueig. Ell amb la seva mobylette “Carraca peff, 
peff ” visitava a totes les famílies de les rodalies. La visita tenia 
una resposta al TBEO; ens informava de les seves visites acom-
panyades de petits còmics.

•  La seva entrega als altres era constant, donant testimoni de 
Jesús en el dia a dia.

•  Altres tasques, dins de la companyia com infermer, sabia acom-
panyar en aquests moments a qui ho passava malament.

•  El seu lligam amb Arrels, cada dissabte a la tarda no hi faltava, 
fent un bon acompanyament els de sense sostre, que sempre 
esperaven la seva companyia.

En fi, podríem dir tantes coses...

Ens ha deixat petjada a tots els que hem tingut la sort de con-
viure amb ell.

P. vilanova sJ, P. roiGé sJ, marisa xamPeny i rosa Gené

En record...

el quim marcet!!!!
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Joaquín 
barraquer 
moner 
promoció 1945

E l Professor Joaquim Barraquer ha sigut director i 
propietari casi 50 anys de la clínica que va fundar 
el seu pare, el Professor Ignasi Barraquer l’any 1941.

La clínica dissenyada per un gran equip, dirigits per el 
professor Ignasi Barraquer, és d’un estil molt pròxim a 
l’Art Deco, però molt personalitzat i amb un gran con-
cepte dels espais. Amb instal·lacions novíssimes per 
aquella època,  com l’aire condicionat.

Molt més tard es presentaren originals models de qui-
ròfans, especialment per facilitar la tasca del cirurgià i 
la visió dels estudiants.

Al 1971 degut a la fama internacional del Dr. Barraquer 
amb les noves tècniques es va fer necessari l’ampliació 
de la clínica en tres pisos més, remodelant espais i 
equips.

Actualment té una plantilla de 32 oftalmòlegs entre ells 
els seus fills, Dra. Elena Barraquer i Dr. Rafael Barraquer, 
que són la quarta generació de la saga i 300 col-
laboradors, molts especialistes. Alguns són persones que 
han dedicat tota la vida Professional a la clínica, comen-
çant de botones fins a la seva jubilació i alguns inclús 
estudiant medecina.

Joaquín Barraquer tenia una gran personalitat, però 
sabia molt bé “cuidar” al seu personal i ells li responien 
com un gran equip.

fausto serra de dalmases  
promoció 1945

En record...

sabia molt bé “cuidar” 

Dos institucions ajuden a comprendre l’im-
mens treball fet. Un és l’Institut Barraquer de 
Oftalmologia, que va ser fundat l’any 1947, és 
una associació internacional dedicada a la 
investigació i ensenyament de la oftalmologia, 
en la qual hi participen destacats oftalmòlegs 
de tot el món. Més tard l’any  2003 es consti-
tuí la Fundació Barraquer, per facilitar ajudes 
de tot tipus, recolzar investigacions, beques i 
sobretot actualment ajuda humanitària ope-
rant in situ per Àsia i Àfrica, van fundar el 
banc d’ulls.

El doctor Barraquer va ser nomenat Catedràtic 
de Cirurgia Ocular de la Universitat Autònoma 
de Barcelona, i ha sigut President de la Societat 
Española de Oftalmologia, té nombrosos títols 
internacionals i nombroses publicacions, últi-
mament 50 anys de microcirurgia ocular (4at 
volum) Barraquer, nissaga d’oftalmòlegs i 
joaquin Barraquer, mirar a los ojos que són 
les seves memòries (2016).

Joaquín Barraquer va estimar sempre el seu 
destí.

Com amic, m’ho passava molt bé quan anava 
a veure’l, era molt auster i jo li deia: “Tens un 
Mercedes potent, però molt antic”,  “tens una 
finca a l’Empordà, que la vas heretar de la teva 
mare i a l’estiu llogues una embarcació a 
Empuriabrava”. 

El seu tresor era la clínica i la música el seu 
hobby.

Tots els coneixebles sempre el recordarem 
quan en les Promocions de Dignitats del 
Col·legi era coronat amb llorer com el primer 
de la classe.

El passat juliol va retirar-se a casa, volia aga-
far forces per assistir als concerts de Salzburg 
com cada any amb els seus fills, però va veure 
que no hi podia anar i poc a poc va anar deca-
ient i finalment va morir dormint.

El meu gran condol per la teva esposa Mariana 
i els teus fills Elena, Rafael i Marianita i nets.

Tu deies moltes vegades “solo me jubilará 
Dios”: I el bon Déu no et va jubilar.

Descansa en Pau Amic
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L a muerte de mi amigo me lleva a  reflexio-
nes y  recuerdos que se remontan más allá 
de lo que dicen las primeras biografías.

Recuerdos que, desde Madrid, quiero com-
partir en primer lugar en condolencia con 
Mariana y sus hijos,  pero también con otros 
amigos..

Me remonto a  nuestros cursos del bachillerato, 
después de la guerra,   en el colegio de San 
Ignacio de Sarriá. Bachillerato finalizado en 
1945 con el célebre Examen de Estado. Entre 
la multitud de formadores señalo la muy activa  
presencia de Joaquim Juliá, jesuita y natura-
lista (por este orden). Fue ésta una promoción 

p erdona el retraso en escribirte, y lo hago 
desde Nueva York, donde me encuentro 
por un asunto personal y he estado unos 

días totalmente desconectado del mundo real.

Me acuerdo de cuando nos conocimos, a pri-
meros de la década de los cuarenta del siglo 

que, con la constancia de algunos amigos,  
hemos mantenido  relación a lo largo de la vida, 
con carreras de enorme variedad.  Quedamos  
ya sólo un pequeño grupo insignificante.

La brillante carrera de Barraquer está ya expli-
cada. Se situó en el camino histórico de una 
cadena familiar en el campo evangélico de 
“curar a los enfermos”  unido con la gestión 
de la empresa, con grandeza en la extensión, 
la invención y también con su grado de osten-
tación.

Mi vida ha seguido una línea  también en el 
ámbito de la salud, modesta pero prolongada, 
en la empresa farmacéutica. Nuestros  contac-
tos personales han sido pocos y los recuerdo. 
El último, que ha resultado una despedida,  en 
2015, al celebrar 70 años de nuestra promo-
ción. Tuve la ocasión de pasarle una foto histó-
rica en la que estábamos en el pequeño grupo 
llamado de “príncipes” de todos los cursos.

En este su paso al misterio que su recuerdo se 
mantenga como modelo.

pasado, justo después de la guerra civil espa-
ñola: coincidimos en la entrada del colegio 
San Ignacio de los Jesuitas de Sarriá. Ahí ves-
tíamos una bata con rayas azules, teníamos un 
pupitre propio al que al cabo de los años cogi-
mos cariño..., nos desplazábamos en fila india 
de un lado para otro en el gran edificio del 
colegio, íbamos al campo de deporte y ahí se 
jugaba al fútbol: en aquella época yo era muy 
malo, pero tú, Joaquín, todavía peor... La 
comida era pésima, pero en la posguerra los 
alimentos estaban muy limitados. Cuando el 
profesor entraba en clase nos levantábamos 
todos como muestra de respeto. Para ver que 
no faltaba nadie, nos poníamos de pie uno a 

José m. Julián torrent 
promoción 1945

mariano PuiG 
promoción 1945

En recuerdo...

“Curar a los enfermos”  

En recuerdo...

querido Joaquín 

uno anunciando nuestros dos apellidos, tú 
eras Barraquer Moner. Y así pasaron los años, 
en que los compañeros de clase se quejaban 
de la fuerte disciplina del colegio; pero, mirán-
dolo con la perspectiva del tiempo, en nuestro 
paso por el colegio aprendimos la cultura del 
trabajo, del trabajo bien hecho, la ley del 
esfuerzo y la búsqueda siempre de la excelen-
cia, y eso sí nos quedó grabado.

El profesor normalmente llevaba en la mano 
un puntero para señalar la pizarra y alguna 
vez... para regañarnos. En los exámenes escri-
tos, nos peleábamos para poder estar sentados 
a tu lado en el pupitre y así ver de reojo cómo 
solucionabas las situaciones impuestas, y 
algunas veces el puntero señalaba con sentido 
de gravedad al culpable...

Tú siempre fuiste el primero de la clase y en 
las promulgaciones de Dignidades en la sala 
capitular del colegio siempre recibías el título 
de Emperador, el number one. Lo fuiste en la 
vida del colegio y lo has seguido siendo, num-
ber one, en tu vida profesional y familiar.

Recuerdo que algunas veces nos invitabas a 
tu casa, que era la última planta del edificio 
de la clínica, y tu madre nos acogía y nos daba 
de merendar: un pan con tomate y jamón que 
mucho le agradecíamos. Conocí a tu padre, 
que me impresionó con su cara de sabio, una 
barbita típica de él, y del cual tú cogiste la 
antorcha de oftalmólogo siguiendo el trabajo 
que empezó por tu abuelo, tu hermano y tu 
padre, y has sabido desarrollar tu profesión 
en la clínica y obtener los grandes resultados 
técnicos. Los últimos años, ayudado por tus 
hijos, la clínica ha dejado de necesitar dispo-
ner la parte hotelera, donde el paciente recién 
operado se quedaba en la clínica, totalmente 
inmóvil, seguido y controlado por los médicos 
especialistas. La cirugía actual de cataratas ha 

mejorado de tal manera que después de la 
intervención el paciente puede irse a casa de 
inmediato. Un cambio enorme... que ha per-
mitido utilizar la parte hotelera para unos 
laboratorios de investigación y desarrollo.

Tu mujer, Mariana, que ha sido la compañera 
ideal en tu vida, que ha aceptado tus peculia-
ridades (que han sido muchas: recuerdo los 
guantes blancos, el ventilador, la lucecita 
cuando estabas analizando las pupilas de tus 
amigos...), Mariana, que ha organizado cenas 
importantes en el magnífico comedor de tu 
piso, y en tu cuarto de música hemos disfru-
tado con sonorización perfecta de óperas con 
vídeo en la maravillosa pantalla. Tenemos un 
gran recuerdo de estas reuniones con tus ami-
gos.

Has sido una gran persona, un gran profesio-
nal que ha dedicado su vida a su afición, la 
oftalmología. Y tus hijos han seguido: Rafael 
en la clínica, y Elena, en tu mismo camino, 
operando y además ha incluido a sus activi-
dades el desplazamiento a tierras africanas, 
dándose ella misma para cuidar a los nativos 
en su especialidad de cataratas.

Joaquín, nos has dejado, y la ciudad, tus ami-
gos, el mundo de la oftalmología, te echarán 
mucho de menos. Has sido una inspiración; 
con una gran proyección internacional en tu 
profesión, tus papers han recorrido las revistas 
de tu mundo científico; has recibido recono-
cimientos y medallas de todas partes del 
mundo y ahora que nos dejas has de sentirte 
orgulloso y satisfecho de todo lo realizado en 
esta vida.

Adiós, Joaquín, nuestro amigo el Profesor.

Joaquín, con todo mi afecto y respeto. Un 
abrazo, muy fuerte... El último.
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en record

bea Galán eCHevarría 
promoción 1992

En recuerdo...

mi hermano Jano

momento se mantuvo siempre muy vincula-
do al cole, ya fuera para jugar a fútbol con su 
propio equipo, ya para hacer de entrenador, 
ya para acudir a infinidad de encuentros en 
el recinto escolar (o para organizarlos direc-
tamente, como bien sabe Toni Parellada, su 
tutor en 3º de BUP). Jose Montobbio s.j, 
(tutor de Jano en 1º de BUP y en COU), le 
casó con Natalia en la capilla del Sant Ignasi, 
y, siete años después, Enric Puiggrós s.j, com-
pañero de camino y amigo de corazón, cele-
bró allí mismo una eucaristía para celebrar 
la vida pese a la enfermedad. 

Como hermana, cierro los ojos y veo a Jano 
siempre rodeado de gente. Le veo poniéndose 
en pie cada vez que alguien entraba en el salón 
y atendiendo desde que era un enano a todo 
el mundo (principalmente a las chicas) con 
exquisita educación. Le veo aprendiendo en 
el cole (he dicho aprendiendo, no estudiando; 
el matiz no es baladí), y forjando a ese grupo 
de amigos que acabó sosteniéndonos a todos 
en los últimos años, porque tenía la fuerza, la 
intensidad y la generosidad necesarias para 
aguantar lo que viniera y mucho más. Le veo 
en Tarragona haciendo windsurf, jugando a 
fútbol en la playa o generando un verdadero 
aforo de público cada vez que cogía una pala. 
Le veo en La Garriga yendo en bici, alargando 

dad, sino la vida. Una vida con sentido. Una 
que tuviera sentido vivir. 

Como él mismo dejó escrito en su perfil del 
whatsapp pocos días antes de partir... “La 
magia existe”. Celebrémosla, pues.

alejandro Galán Echevarría, Jano, entró 
en el Sant Ignasi antes de cumplir los 
seis años y ya nunca más salió. Acabó 

COU a los diecinueve, eso sí, (después de 
cogerle tanto cariño a Jordi Basseda que deci-
dió repetir curso con él), pero a partir de ese 

interminables partidas de cartas o bajando al 
bar de la plaza, donde descubrí que mi her-
mano pequeño era en realidad mucho mayor 
que yo. Qué grandes, los descubrimientos. 
Porque ahora que lo pienso... quizá él siempre 
hubiera sido mayor: desde los cubatas y las 
farras nocturnas hasta sus extraordinarios 
talleres de coaching ontológico, pasando por 
las charlas de sobremesa, las miradas cómpli-
ces y el descubrimiento de la enfermedad. Sí, 
él siempre fue mayor.

Jano era, en realidad, un magnífico discípu-
lo de San Ignacio: un hombre de acción y de 
contemplación, de grandes y buenos amigos, 
valiente, inteligente, curioso, perseverante, 
servicial... Tenía un sentido del humor único, 
vivía con una intensidad fuera de serie y 
poseía un don que lo hacía extraordinario: 
convocaba siempre lo mejor de cada uno. No 
veía a la gente como era, sino todo lo buena 
que podía llegar a ser. Y cuando llegó la ELA, 
como no podía ser de otro modo, se puso en 
pie para recibirla. Sus últimos cinco años de 
vida podrían haber sido una tragedia agóni-
ca y sin sentido, pero él supo convertirlos en 
un baile. No en una lucha, como muchos se 
empeñan en repetir, sino en un baile. En uno 
de grupo. En uno de música alegre y con un 
punto de locura fenomenal. Creó la funda-
ción DGeneración, con la que dio a conocer 
la ELA, y empezó a recaudar fondos para 
gestionar recursos y apoyar la investigación 
de la enfermedad.

Jano movió, removió y conmovió a miles de 
personas como sólo él sabía hacerlo. Y es que 
él nos presentó a todos las siglas más crueles 
y desalmadas que habíamos conocido, pero lo 
hizo al más puro estilo Jano Galán: con una 
enorme elegancia, un altísimo nivel de cons-
ciencia y una perfecta combinación de amor 
y de humor. Lo importante no era la enferme-

jano y yo nos llamábamos Loq’s y Bola de 
manera indistinta. Es decir, había días en 
los que él era el Loq’s y yo el Bola, y otros 

días que era al revés. Procurábamos que no 
hubiese días en los que fuésemos el mismo, por-
que entonces el tema resultaba bastante bizarro.

“Se me ha hecho tan cortito el camino, Loqs. 
Me quedan tantas cosas por hacer…” Esto es 
lo que me dijo hace una semana, y no dejo de 
darle vueltas.

La diferencia entre Jano y el resto es que a él le 
dijeron cómo y cuándo. Para ser más sinceros, 
uno de los peores cómos y uno de los peores 
cuándos. Haced que vuestro camino sea lo más 
intenso posible, para que nunca tengáis la sen-
sación de que se os ha quedado cortito.

Ayer, el de la tienda de debajo de casa me dio 
su más sentido pésame. Y yo se lo di a él. Porque 
no conoció al Loq’s. Jano llevaba igual un traje 
de Armani que una enfermedad irreversible: 

Jano 
Galán
eCHevarría 
promoció 1995

Cristian Catalá 
promoción 1995

En recuerdo...

se me ha hecho  
tan cortito  
el camino, loqs
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con mucha y mucha clase. Los designios del 
destino lo apellidaron Galán, y él elevó esa pala-
bra a una categoría que todavía aún no somos 
conscientes. Galán de día y Galán de noche. 
Galán las 24 horas. De modales exquisitos, son-
risa pícara y ceja arqueada, Jano era capaz de 
ir a un baile en Buckingham Palace y que al 
príncipe Guillermo no le dejaran entrar por 
falta de etiqueta.

Conozco a gente que es muy suya. Jano no. 
Jano era muy de los demás. Se desvivía por y 
para sus amigos. Y nunca, nunca, conocí a 
nadie que le cayera mal: ni el que le pinchó las 
ruedas de la bici cuando era pequeño, ni el que 
le robó una canica, ni el que le soltó un spoiler 
en la última de Torrente… Nadie. Siempre era 
el motor que impulsaba y proponía planes de 
grupo. Una piedra angular que nos ha man-
tenido unidos en los buenos momentos, pero 
sobre todo durante esta última etapa. El Loq’s 
tenía muchos equipos de amigos. Equipos 
generalmente numerosos. Aunque su mejor 
equipo, y todos lo sabemos, has sido tú, 
Natalia. Y junto a vosotros, Nora, Yago y Lara.

34 años juntos. Desde los 6 que iniciamos nues-
tras aventuras por los pasillos del cole. De padres 

separados a temprana edad, enseguida hicimos 
migas, y ya desde entonces a veces hemos sido 
muy-muy amigos, y otras veces, sólo muy ami-
gos. Siempre nos hemos hablado con total fran-
queza y sinceridad, y por eso nunca nos llegamos 
a enfadar. Últimamente me has hecho llorar 
tanto, Loq’s… Pero supongo que es el peaje que 
se ha de pagar por haberme hecho reír muchas 
veces más. Y como dijiste el último domingo que 
coincidimos unos cuantos en tu casa: “Qué 
bueno es reírnos juntos”.

Tesón, valentía, coraje, lucha, optimismo… 
intentemos que lo que Jano ha hecho estos últi-
mos casi cinco años no sea en balde. Que se 
propague como la pólvora. Pido que Jano sea 
el ejemplo de muchos otros más. Y al menos 
yo, cuando me encuentre ante la adversidad en 
la vida, para entenderla y afrontarla, me 
pondré un ejemplo. Por ejem-
plo: Jano.

Bien, ahora para acabar, 
os pido que hagamos un 
ejercicio. Cerremos los 
ojos e imaginemos que 
Jano está jugando a 
padel, allí donde esté. Y 
que acaba de hacer un 
punto espectacular…

Eso se merece un aplau-
so, ¿no?

¡Que nos oiga!

Hola Higinio ,

Este nuevo curso lo hemos empezado y tú no estás, este verano nos 
has dejado. Pero tú estás con nosotros  y tú sabes que te recordamos 
y especialmente que te tenemos presente, tus opiniones, tus ánimos  
y tu entusiasmo. 

Siempre adelante y positivo, con respeto, con amistad,  con sencillez 
pero con firmeza, eso te ha hecho emprender muchos proyectos y 
realidades, con Cristina y tus hijos en tu vida familiar y con muchos 
de  nosotros en tu vida profesional, empresarial y en las institucio-
nes para la sociedad civil. 

Con estas líneas queremos recordarte y darte nuevamente un abra-
zo , tus compañeros y  amigos. 

«Haced que vuestro camino sea lo más intenso posible,  
para que nunca tengáis la sensación de que se  
os ha quedado cortito.»

Proyecto «d Generación de Conexiones  
con sentido» impulsado por Jano 
www.dgeneracion.com

en record

franCisCo Guarner 
promoción 1969

En recuerdo...

Carta  
a un  
amigo  
y compañero

HiGinio 
raventós
neGra
promoció 1967
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entrevista

salva Piera  
proMoCió 2012 
miembro del 
equipo olÍmpiCo 
espaÑol de hoCKey
miquel Gallés 
promoción 1974

actualmente es la mejor liga de Europa, muy 
competitiva, sus jugadores son profesionales 
y estoy impresionado por la gran afición que 
existe por el hockey. Entreno 4 días a la sema-
na, uno de ellos en sesiones de mañana y tarde, 
y los domingos juego el partido siempre a las 
14.45 horas, asiste mucho público. El resto del 
día recibo clases de inglés y estudio la carrera.

¿Cómo llegaste a olímpico?

Para llegar a ser olímpico hay todo un proceso. 
En primer lugar durante todos estos años he 
sido convocado para participar con la 
Selección Española en sus distintas categorías, 
Sub 16, Sub 18 y Sub 21, en los diferentes cam-
peonatos que se han ido celebrando, campeo-
natos de Europa, del Mundo etc., hasta llegar 
a mi primera convocatoria con la Absoluta a 
los 21 años. Para llegar a poder participar en 
los Juegos tuvimos que disputar un torneo 
clasificatorio en la ciudad de Buenos Aires en 
el mes de mayo de 2015. A nivel personal, 
suman diversos factores, talento, sacrificio, 
trabajo diario y que te convoquen. En mi caso 
concreto, el físico me ha ayudado mucho ya 
que parte de mi juego se basa en la fuerza y 
ello exige un trabajo diario, un tipo de alimen-
tación y unos hábitos saludables.

Háblanos de la Villa Olímpica…

La Villa Olímpica, es una pequeña ciudad 
dentro de una gran ciudad como es Río de 
Janeiro, en la que convivimos 17.000 depor-
tistas de multitud de países. En la villa encuen-
tras de todo, un restaurante impresionante 
abierto las 24 horas del día con varios menús 
adaptados a los diferentes tipos de comidas 
de los distintos países. También contaba con 
salas de juegos, gimnasio, piscina etc. La dele-
gación Española, unos 300 deportistas, está-
bamos alojados en un mismo edificio.

¿Cuál es el origen de tu afición al hockey?

Mi afición al hockey nace gracias a mi padre, 
él jugó durante muchos años en el Real Club 
de Polo de Barcelona, me inscribió en la escue-
la del club a los 7 años, me gustó, y fui pasando 
por las diferentes categorías de la escuela hasta 
que a los 18 años, al finalizar mi etapa de juve-
nil, me incorporé al primer equipo del club.

¿Dónde juegas ahora?

Esta temporada he tomado la decisión de 
jugar en otra liga, la holandesa, fichando por 
el Kampong, actual Campeón de Europa, que 
juega en la ciudad de Utrecht. Pienso que 

…y, de la vida allí.

Convives durante 15 días con figuras del 
deporte como Pau Gasol, Rafa Nadal, Mireia 
Belmonte etc., eres igual que todas estas figu-
ras, coincides en el restaurante, duermes en 
el mismo tipo de apartamento y te los encuen-
tras continuamente. 

Una de las anécdotas divertidas que me pasó, 
es que un día al ir a desayunar coincidí en el 
ascensor con Pau Gasol, Rafa Nadal y Sergio 
García y empezaron a preguntarme, que cuan-
do empezábamos la competición y que posi-
bilidades teníamos.

¿Cómo fueron los partidos?

Una vez empieza la competición has de olvi-
darte de todo. El inicio fue espectacular. La 
victoria ante Brasil, los anfitriones, el primer 
partido de los juegos, siempre es difícil: 7 a 0. 
El segundo, ante Australia, campeona del 
mundo y campeona olímpica, victoria: 1 a 0. 
Este triunfo supuso un subidón de moral 
importante. Tercer partido, victoria ante 
Nueva Zelanda por 3 a 2 que suponía el pase 
directo a los cuartos de final. Y llegó el partido 
decisivo con Argentina para meternos en una 
semifinal olímpica y perdimos 2 a 1 en el últi-
mo minuto de juego. Fue un golpe muy duro.

¿Qué te llevas de Río?

Con el paso de tiempo, el balance no puede 
ser más positivo. Obtener un quinto puesto y 
el diploma olímpico es algo sensacional, me 
siento un privilegiado y muy orgulloso de 
poder haber vivido esta experiencia y de ser 
uno de entre los 308 deportistas españoles 
escogidos para participar en los Juegos de Rio 
de Janeiro. A nivel personal, para un depor-
tista, participar en unos juegos es lo máximo. 
No hay nada comparable a unos juegos, al 

menos en nuestro deporte. El mundo se para 
y todo está pensado y centrado en los depor-
tistas que compiten. Lo recuerdo como la 
mejor experiencia de mi vida.

Y, para acabar, cuéntanos de tu experiencia 
en el colegio…

Estudie en el colegio hasta primero de ESO. 
Una vez finalizado el bachillerato, no tenía 
muy claro que quería hacer. Volví a San 
Ignacio y cursé un CFGS en dirección 
Comercial y Marketing. 

Guardo un gran recuerdo de esta etapa en San 
Ignacio. Resultó ser un año en el que aprendí 
muchísimas cosas y me fue de gran ayuda para 
decidir a enfocar mi carrera profesional. Una 
anécdota que quisiera resaltar de esta segun-
da etapa es que nos hacías venir con traje 
todos los jueves del curso (¡!). Nos decías que 
en un año podíamos estar perfectamente en 
el mundo laboral y nos teníamos que ir acos-
tumbrando. Total que te pasabas desde las 4 
de la tarde a las 9 de la noche con el traje pues-
to en clase.

De ahí, ya pasé a los estudios universitarios 
orientados al Marketing que estoy cursando 
en la actualidad.



estol 300
associació antics alumnes sant ignasi

estol 300
associació antics alumnes sant ignasi 5554

t r o B a d e s{    }promoció  

1963

E ls de la Promoció 1963 no parem, tenim la il·lusió 
de reunir-nos força sovint i només cal trobar una 
excusa per fer-ho. A la Comissió de Delegats li 
resulta senzill proposar iniciatives perquè les res-

postes estan assegurades. En l’anterior reunió vam fes-
tejar els 60 anys de l’arribada al col·legi, ara el motiu ha 
sigut celebrar el 70è aniversari dels nostres naixements. 

La Comissió de Delegats ens va convocar al Port de 
Barcelona i, gràcies a la intervenció del nostre company 
Joaquim Cabané, ens van rebre l’Autoritat Portuària 
de Barcelona (APB) i el Museu Marítim de Barcelona 
(MMB) i vam poder gaudir de un dia de convivència 
excepcional.

La jornada va començar a les 11:00 h. a l’Auditori “Sala 
Barcelona” de les oficines del Port. En Joaquim Cabané 

i el Sr. Josep Mendoza (relacions públiques de 

l’APB) ens van regalar una interessant xerrada 

sobre la situació actual del Port, el gran creixe-

ment i el lideratge que exerceix en la 

Mediterrània i vam visionar un DVD preciós 

sobre el Port actual. Tot seguit embarcàrem en 

un vaixell de l’APB per visitar “in situ” les grans 

i modernes instal·lacions de que disposa el Port. 

Va ser una travessia molt agradable i, natural-

ment, en Luis Lorenzo va aprofitar l’oportuni-

tat per deixar memòria gràfica de l’esdeveni-

ment fent la foto de ritual.

A continuació, ens vam dirigir cap el MMB i 

vam poder gaudir al seu Auditori de la visió 

d’un documental inèdit (editat per la Comissió, 

coordinat per l’Ignasi Baquer i antics alumnes 
de l’escola d’audiovisuals del Col·legi) que ens 
mostra el gran contrast de com era abans el 
Port, de com el recordem i de com és ara.

Al dinar al restaurant “Norai”, del mateix MMB, 
no només vam poder degustar un bon menjar, 
sinó que també vam gaudir del magnífic espai 
arquitectònic i tot plegat va ser l’escenari ideal 
per retrobar-nos i parlar amb il·lusió de les nos-
tres coses.

Com a comiat ens van convidar a fer un visita 
guiada pel Museu i vam poder comprovar el 
per què aquesta excepcional construcció es con-
sidera l’obra gòtica civil més gran del mon.

Companys, ben aviat ens tornarem a trobar.

la PromoCió 1963 
no s’atura
JorGe alCover, iGnasi baquer,  
Joaquim Cabané, Juan José esPinós,  
emilio Gutiérrez i fernando a. moraGa-lloP    
Comissió de delegats

...tuvimos tiempo para recordar 
momentos alegres compartidos 
durante los 15 lustro transcurridos, 
y lamentar la ausencia de 
entrañables amigos que ya no nos 
podrán acompañar.
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«La paraula es va fer carn,  
i va plantar la seva tenda  
entre nosaltres.» 

(Jn 1,14)Bon Nadal

Póliza de accidentes
450.000 euros* asegurados, cobertura mundial,  
práctica amateur de cualquier deporte…

Javier Fló Vidal-Ribas
Travesera de Gracia, 15 2º1ª 08021 Barcelona
93.201.05.21 • 93.201.73.52 • 648.512.970 
javier.flo@asedesa.es

ASEDESA, S.A. Correduría de Seguros
Nº Reg. DGSFP J0081, Concertados Seguros de Responsabilidad Civil y Caución conforme al art. 33 de la Ley 26/2006 de 17 de julio. CIF A-58104282. Inscrita en el Reg. 
Mercantil de Barcelona, Hoja B 67446, Folio 7, Tomo 6946. Servicio de Atención al Cliente a disposición de nuestros clientes para quejas o reclamaciones: Bufete JGBR 
Abogados y Asesores Tributarios, calle Bailén, 71 bis 6º de Barcelona, email: jgbr@jgbr.es

¿Por menos de 1€ al día?

*  Existen 30 modalidades  
diferentes de cobertura

Contacte con nosotros  
y le informaremos sin compromiso

Más de 30 años al servicio  
de la Asociación de Antiguos 
Alumnos del Col·legi Sant Ignasi
Vida • Accidentes • Hogar • Automóviles • Motos • Industria/Pyme 
Responsabilidad Civil • Comercio • Caución y Crédito




